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Ordforande: Fil. lic. Jonas Nordenson

ARETS STATSVERKSPROPOSITION
Ordforanden: Mina darner och herrar! I dag har vi ater nojet och

privilegiet att halsa finansministern valkommen till vara traditionella
overlaggningar om arets statsverksproposition.

Det kanske finns anledning att understryka ordet traditionella, efter
80m vi nu efter en liten utvikning forra aret har atergatt till den
gamla ordningen, som innebar att debattell halles infor ett mera
slutet auditorium bestaende av foreningens egna medlemmar.

Kanske ar ocksa ett annat papekande pa sin plats, namligen att
vi haIler detta sammantrade mycket nara inpa den dag da statsverks
propositionen avlamnades. Det ar for oss en stor gladje att dessa
Qverlaggningar har kunnat komma till stand sa kort efter presenta
tionen av statsverkspropositionen, eftersom detta ger var debatt en
alldeles sarskild fraschor. Men mahanda har arrangemanget haft den
nackdelen, att de av foreningens medlemmar som onskar delta ide
batten har mast tillbringa den gangna natten med att lasa in propo
sitionen.

Att overlaggningarna har kommer att fa en extra fraschor beror
nog ocksa pa att arets finansplan och budget har givits en utformning
och omfattning, som onekligen i hog grad aktualiserar vasentliga eko
nomiska problem och dar£or kommer att ge god naring at en debatt
om den offentliga hushallningens och naringspolitikens principer.

Med dessa ord ber jag att fa overlamna ordet till finansminister
Strang.

Statsradet Gunnar Strang:

Arade forsamling! Med en okning av nationalprodukten om ca 6
procent, en expansion i utrikeshandeln om 10 procent och en forstark
ning av valutareserven pa 800 miljoner visar det gangna aret att vart
land har havdat sig val i den internationella konkurrensen. Om jag
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dartill lagger en kollektiv inkomststegring hos svenska folket om 9
procent och en okning av den privata konsumtionen pa 4,5 procent,
sa var aret ocksa fran konsumentsynpunkt ett bra ar.

Slutligen kan vi ocksa pa investeringssidan inrakna en stegring
av bostadsbyggandet pa ca 10 procent, en kommunal investerings
expansion om 11 procent och en uppgang for naringslivets investe
ringar pa 4 a 5 procent. En redovisning av de mera negativa inslagen
blir en prisstegring pa 3,5 procent och en stagnation i industriinveste
ringarna, visserligen pa 1961 ars hoga niva men i alIa fall en stag
nation. Minusposterna fortar emellertid inte intrycket av det allmant
positiva omdomet om det gangna aret.

For 1965 raknar vi med en mera normal produktionsokning, ca
4 procent, vilket ar en naturlig foljd av att vi nu i den intensiva hog
konjunkturen borjar na gransen for var fysiska kapacitet och egent
ligen bara har produktivitetsforbattringen att lita till. Vi tillater oss
rakna med en fortsatt uppgang i utrikeshandeln med 6 a 7 procent.
Aven med reservation for Englands svarigheter ser efterfragan pa
vara produkter ut att vara tillrackligt stor for en fortsatt progressiv
utrikeshandel.

Den kommunala investeringsviljan ar oforanderligt lika hog, vilket
betyder en uppgang med 10 a12 procent. Den kommunala aktiviteten
betingas av vart hoga bostadsbyggande, den fortgaende urbanise
ringen, motorismens expansion, skolreformen och utvecklingssamhal
lets alltmer patrangande ansprak pa det allmannas service och tjanster.

Industrill visar under 1965 tecken pa en ytterst valkommen och
lovande investerings-come-back. Efter en oforandrad investeringsvo
lym fran 1961 ger vara enkater till foretagen under den gangna hos
ten anledning rakna med att industrin under 1965 okar sin investering
pa saval byggnads- som maskin- och inventariesidan med 6 a7 procent.

Jag namnde att vi borjar nalkas kapacitetsgransen, och under for
utsattning av en oforandrad fordelning av nationalprodukten mellan
konsumtion och sparande - dar sker inga storre forandringar ar fran
ar - maste en trolig investeringsexpansion for kommunerna och in
dustrin balanseras inom den totala investeringsramen. Den grund
laggande stegringen av nationalprodukten beraknar vi som sagt till
4 procent under 1965, under vilket ar ju halva budgetaret faller. Det
ar alltsa en inflationsfri inkomstokning. Kanske ka'n jag ocksa saga
att det ligger en viss undervardering i min bedomning av inkomstut
vecklingen. Men a andra sidan har vi for det halvaret inte raknat med
en enda procents stegring av lonerna for de over 300 000 statsan-
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stallda, dar varje procent kostar 75 miljoner kronor. Dar foreligger
en klar felredovisning.

Om jag forsoker kombinera ihop detta, sa kan jag val i arlighetens
namn saga, att med samma takt i konjunkturen som under 1964/65
har vi en trygghetsreserv pa 200 miljoner, knappast mera. Men jag
papekar samtidigt att det inte finns nag.ra pengar anvisade for de
tillaggsstater som alltid och med en naturkrafts obonhorlighet pressar
sig frame De kostar ocksa mycket pengar.

Slutsumman blir salunda att det vanliga argumentet att finans
ministern raknar sa fOTsiktigt att han alltid far storre inkomster an
vantat skall man inte ta for givet denna gang. Enligt min mening hal"
vi nu mer an nagon gang tidigare haft ambitionen att rakna upp sta
tens inkomster.

Nationalprodukten beraknar vi alltsa kommer att stiga med 4 pro
cent. Balanseringen sker genom att statens investeringsokning far stan
na vid 3,5 procent och att bostadsbyggandets expansion inskranker
sig till mellan loch 2 procent. Har bor da understrykas att bostads
hyggandet i dag, hade nationellt och internationellt, ligger pa en ah
solut toppniva. Var investeringsaktivitet, som under hela efterkrigs
tiden har varit palitligt stark och expansiv, har hojt var investerings
kvot (exklusive lager) fran forkrigstidens 25 procent till 32,8 procent
av brlittonationalprodukten. Den steg t. o. m. under 1964 med nagra
tiondelar. Denna relativa utveckling och forskjutning till investering
arnas favor ar gladjande och nodvandig, och en fortsattning av denna
trend bor vara den naturliga arbetshypotesen i vara stravanden att pa
verka den samhallsekonomiska utvecklingen.

Inkomstokningen 1965 uppskattar vi till ca 9 procent, alltsa samma
okningstakt som under det gangna aret. Priserna blir sjalvfallet inte
opaverkade av denna fortsatta hoga efterfragan hade fran investerings
och konsumtionssidan. De beraknas pa normala premisser stiga med
drygt 3 procent. Pa g.rund av vissa atgarder pa skattelagstiftningens
omrade, som jag strax aterkommer till, tilIkommer ytterligare upp
skattningsvis en prisstegring om 2 procent. Rent allmant vagar jag
val saga att det ekonomiska monstret for 1965 inte namnvart bor
skilja sig fran 1964. Det betyder full anvandning av alIa vara resur·
ser och med bestaende knapphetsfenomen bade pa arbetskraft- och
kapitalsidan och en politik som maste satta de aterhallande snarare
an de stimulerande ingreppen i forgrunden.

Finanspolitikens funktion i detta klimat skall sjalvfallet vara stram
och statsutgifterna sa langt mojligt sjalvfinansierande. Hur har denna
malsattning realiserats i arets budgetarbete?
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Ja, lat mig inledningsvis saga nagra ord om den inbyggda automa
tiken i statens utgiftssida. Utan reservationer har vi alIa godtagit att
folkpensionerna skall forbattras. Riksdagsbeslutet om en standard
hojning vartannat ar fram till 1968 innebar att foIkpensionen skall
folja de aktiva aldrarnas standardutveekling. Det beslutet maste sjalv
fallet effektueras. Riksdagsbeslutet om vartannatarsjusteringar har i
den politiska hanteringen under senare tid kanaliserats till en upp
fattning om att justeringarna bor portioneras ut varje are Konse
kvenserna av detta numera allmant omfattade onskemal tar vi i arets
budgetforslag. Indexreglerade kompensationer for stegrade levnads
kostnader ar sedan 15 ar tillbaka ett obligatorium for folkpensiona
rerna. Vi far varje ar ett okat antal folkpensionarer pa grund av be
folkningsutveeklingen. En dryg halv miIjard i okade folkpensionskost
nader ar den budgetmassiga konsekvensen av dessa omstandigheter.

Den fyraariga forsvarsuppgorelsens kompensationsregler for pris
oeh kostnadsokningar samt finansieringen med hansyn till den tek
niska utveeklingen .kraver for nasta budgetar ytterligare 315 miljoner.
Var utbildningsexpansion - jag ar frestad att saga explosion 
grundskolan, gymnasiet oeh faekskoloma-, yrkesutbildning, vuxenut
bildning, utbyggnaden av universitet oeh hogskolor samt det utbyggda
studiestodet betraktar vi alIa som riktigt oeh nodvandigt. Detsamma
galler forstarkningen av vara forskarresurser. Rakningen harfor stiger
for nasta budgetar med 820 miljoner.

Familjepolitikens kostnader okar med 350 miljoner pa grund av
hojda barnbidrag. Kostnaderna for utbyggnaden av vagar oeh kom
munikationer okar med 340 miljoner oeh halso- oeh sjukvardell med
en kvarts miljard. I samband med budgetforslaget om ett omfattande
skatteforslag redovisas oeksa ett forslag till skattereform avseende en
effektiv oeh rationell kommunal skatteutjamning. Den innebar ett
okat statsstod till saval primar- som landstingskommuner med stodet
avvagt med hansyn till kommunernas skattekraft oeh utdebiteringens
hojd. I det sammanhanget sker oeksa en omfordelning av folkpen
sionskostnaderna mellan stat oeh kommun till kommunernas fordel.
Den totala merkostnaden for statsverket for denna radikala skatte
utjamningsreform gar till 400 miljoner.

Med detta har jag velat exemplifiera en del av den kostnadsauto
matik som ofrankomligen bryter sig fram oeh som kommer att fort
satta - mojligen nagot modifierad - sa lange enighet foreligger om
expansion oeh forbattring pa de vasentliga avsnitt av den statliga
verksamheten som jag har berort.

Med utgangspunkt fran den givna utgiftsstegringen i arets budget-
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forslag, uppgaende till nara 4 miljarder eller drygt 15 procent, hade
vi att berakna den troliga inkomstokningen for statsverket under bud
getaret 1965/66. Vi hal" beraknat den senare utifran forutsattningen
att vi far en fortsatt hogkonjunktur med ett antagande om en inkomst
okning pa 9 procent under 1965. Trots denna optimistiska inkomst
prognos pekade det statliga upplaningsbehovet pa en summa melIan
1 700 och 1 800 miljoner. Det ar en upplaning som inte ar forenlig
med budgetens roll i nuvarande hogkonjunktur och inte heller for
enlig med begreppet sunda statsfinanser. Malsattningen blev darfor
att nedbringa upplaningen under miljarden, vilket lyckades genom att
ganska radikalt angripa den nuvarande skattepolitiken.

Forslaget till skattereform, som redovisas samtidigt med budgetfor
slaget, innebar en skattepolitisk atstramning av konsumtionen med
11ettoresultatet en inkomstindragning av ca 750 miljoner for nastkom
mande budgetar. Denna anmarkningsvart hoga budgetvinst ar ernel
lertid en engangsforeteelse, forklarad av olika starttider for de skat
tepolitiska operationernas iseensattning. Fran och med den 1 januari
1966 begransas inkomstforstarkningen till 250 miljoner per are Emel
lertid nedbringas den statliga upplaningen for nasta budgetar till 960
miljoner, och jag ar medveten om att man kan fora en lang oeh in
tensiv debatt om huruvida en upplaning av denna omfattning ar for
enlig med begreppet stark oeh sund finanspolitik i dagens ekonomiska
situation. For egen del betraktar jag den angivna upplaningen som
maximal men. anda tolerabel, bl. a. mot bakgrunden av en garallterad
okad kapitalbildning over AP-fondema, och att vid en bedomning av
statsupplaningen en viss hansyn bor tas till att vi direkt over budgeten
finansierar kapitalbildningen i ett okat bostadsbyggande. Naturligtvis
kan man dar aven anfora - aven om jag inte lagger sa stor vikt vid
det - att den reguljara kapitalbildningen o'ver bostadsbyggandet upp
gar till nagonting mellan 800 oeh 900 miljoner over statsbudgeten.
Men jag viII inte fomeka allvaret i att vi redovisar en forsvagning i
budgetpoIitiken i forhallande till innevarande ar med mellan 400 och
500 miljoner. Jag hal" emelIertid oeksa att ta hansyn till att den fram
lagda budgeten skall ha en rimlig chans att foras igenom i riksdagen.

Jag skall darefter overga till det skattepolitiska inslaget i arets stats
verksproposition. Det ingar som en integrerande del i den framlagda
budgeten. Grundtankarna i skattekommittens betankande kan beskrivas
80m en omlaggning av beskattningen fran direkt till indirekt skatt.
Lattnader i den progressiva stat8skatten borde efterstravas. Inkomst
bortfallet foreslas kompenserat genom en omlaggning av den nuva
rande omsattningsskatten till en 13-proeentig mervardeskatt lagd pa
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konsumtionen och med radikal skattebefrielse for naringslivets in
vesterings- och produktionsvaror. Den harav foljande prisstegringen
borde medfora kompensation till folkpensionarer och barnfamiljer ge
nom hojda folkpensioner respektive barnbidrag.

Lontagargrupperna forutskickades fa sin kompensation genom att
arbetsgivarna kollektivt overtog kostnaderlla for nu utgaende folkpen
sionsavgifter oeh avgifter till sjukforsakringens grundformaner. Pa den
senare punkten har skattekommitten emellertid inte talat klarsprak.
Man har samtidigt utgatt ifran att foretagens merkostnad for social
avgiften skulle beaktas inom utrymmet for eventuella lonehojningar
oeh konkllrrera nled dessa, varfor man val kan stalla under diskussion
om det har egentligen var fraga om nagon skatteavlastning for de an
stallda.

I remissbehandlingen har huvudtankarna om skatteomlaggningen
vunnit bifall, aven om delade meningar ·framforts betraffande for
men harfor. Huvudprineipen har oeksa godtagits i regeringsforslaget.

Det skattefarslag som nu framlagges innebar en reduktion av den
direkta statsskatten med nara 1 200 miljoner. Den ar utformad som
en reduktion av den progressiva statsskatten, en atgard som ger skatte
sankning for alIa familjer med arsinkomster over 22 000 kronor oeh
far ensamstaende halften sa myeket. Men eftersom mer an 50 procent
av alIa familjeinkomster understiger 22 000 kronor, maste komplet
terande atgarder sattas in for att na en skattesankning for dessa. Rege
ringen har valt att foresla en omlaggning av folkpensionsavgifterna,
som nu utgar med 4 procent av den taxerade inkomsten med ett tak
satt vid 15 000 kronor, till att utga med 4 procent pa beskattningsbar
inkomst med taket satt vid 30 000 kronor. Denna omlaggning ger plus
minus noll till statskassan och far betraktas som en omfordelning mel
Ian skattebetalarna till forman for de lagre inkomsttagarna. Upp till
en arsinkomst for gifta om 22 000 kronor betyder omlaggningen skatte
sankningar; over denna arsinkomst skattehajningar.

Den andra atgard sam foreslas ar ett inforande av ett minimiavdrag
far kommunalskatteutskylder. Farslaget innebar att en fjardedel av
den sammanraknade nettoinkomsten, som den upptages pa deklara
tionsformularets sista sida, far dras av, dock hogst 4 500 kronor. Ar
kommunalskatten hogre, har detta avdrag ingen aktualitet. Forslaget
innebar en skattelattnad for familjeinkomster upp till drygt 30 000
kronor. Slutresultatet av dessa operationer blir en reduktion av stats
skatten pa mellan 400 oeh 500 kronor for gifta i inkomstlagen mellan
10 000 oeh 30 000 kronor. For ogifta ligger skattesankningen i in-
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komstlagena 6 000-16 000 kronor mellan 200 och 300 kronor. For
de allra hogsta inkomsttagarna blir skattesankningen 700 kronor.

Dessa skattesankningar far inkomstmassigt kompenseras genom hojd
indirekt skatt. Regeringen har vaIt vagen att foresla en 3-procentig
okning av den nuvarande omsattningsskatten. Den stiger saledes fran
6 till 9 procent. Undantag fran hojningen foreslas for maskiner och
andra doda inventarier med en beraknad varaktighetstid av mer an
tre ar och som har stadigvarande anvandning i jordbruk, skogsbruk,
rorelse eller annan yrkesmassig verksamhet. Tekniskt ordnas undan
taget sa att s,katteunderlaget for dessa investeringsvaror fixeras till 60
procent av investeringskostnaden, vilket i sjalva verket betyder en
mindre skattereduktion i forhallande till det 6-procentiga nulaget. Ge
nom denna relativa favorisering av foretagen bortfaller enligt rege
ringens mening motivet for det speciella 10-procentiga skatteavdraget,
som har gallt for maskininvesteringama under 1964.

En 3-procentig hojning av omsattningsskatten' betyder med nuva
rande skatteunderlag i runt tal en 2-procentig prisstegring. Detta ak
tualiserar kompensationsfragan for i forsta hand folkpensionarer och
bamfamiljer. For folkpensionarernas del galler en automatisk index
reglering som foljer levnadskostnaderna, och darutover kommer till
innevarande ar en hojning med 150 kronor for ensamstaende och 230
kronor for akta makar.

Barnbidragen foreslas hojda fran 700 till 900 kronor per barn och
ar, vilket ocksa innebar en reell standard£orbattring.

For att uppna ett erforderligt inkomsttillskott foreslas hiirutover en
hojning av bensinskatten med 5 ore per liter och en hojning av tobaks
skatten med 2 ore per cigarrett. Energiskatten forblir oforandrad, och
i den rika floran av punktskatter sker en allman sanering. Vardags
varorna socker, sirap, munvatten, tandkram och grammofonskivor be
frias fran specialbeskattning, sa aven spelkort, to be exact. (Nu hor
jag att det gar ett sus genom forsamlingen.) De mera lyxbetonade
artiklarna pals- och guldsmedsvaror samt akta mattor far enligt for
slaget bibehalla sin nuvarande beskattning. Choklad, kosmetika och
parfymer, som i dag helastas med varierande skattesatser, far dessa
samordnade till en enhetlig skattesats om 50 procent. For den domine
rande varan choklad hetyder det en reduktion med 15 procent.

Dar har vi kommit in pa en mycket intressant fraga. Skattekom
mitten foreslog att alIa punktskatter skulle slopas helt, och det forslaget
halsades med oblandad entusiasm av alIa branscher och naringar, 80m

ar berorda. Man stallde dar ut mycket hestamda garantier och sade,
att om vi bara blir av med de punktskatterna, sa skall vi se till att det
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blir motsvarande prissankningar pa varorna. Detta lofte Val" kanske
litet lattsinnigt, men garantin ar nu stalld, oeh hal" finns det ett tillfalle
att ge prov pa arligheten i den garantin. Nu kommer vi att fa se bevis
pa hur mycket allvar det ligger bakom dessa utfastelser, och i viss man
blir det naturligtvis avgorande for avvecklingen av de kvarvarande
punktskatterna.

Detta ar inneborden i den foreslagna skattereformen, och den gel"
son1 sagt for nastkommande budgetar en inkomstforstarkning pa 750
miljoner. Genom den indirekta skattehojningens ikrafttradande redan
den 1 juli 1965 och den direkta skattesankningens start vid arsskiftet
den 1 januari 1966 hety.der forslaget en konsumtions'atstramning sista
halvaret 1965, som bara delvis uppvages av samtidigt insatta hojningar
av folkpensioner och barnbidrag. Det nya budgetaret inledes sa.lunda
med en viss kopkraftsindragning, som val i viss man kan balansera
effekten av den nagot hoga statsupplaningen.

Upplaningens effekt under 1966 ar det mahanda for tidigt att spa
om pa grund av manga okanda faktorer. Dels far vi rakna med ett
nytt i dag okant loneavtal, dels kan naturligtvis den allmanna ekono
miska situatiol1en forandras. Prognosen om hogkonjunkturen viII de
ekonomiskt sakkunniga av forsiktighetsskal garna begransa till kalen
deraret 1965.

Nu ar vi inte sa lasta i vara positioner, utan vissa regleringsinstru
ment - kanske i forsta hand pa det penningpolitiska omradet - kan
anvandas, om situationen sa kraver under senare delen av budgetaret.
I vart fall tror jag mig kunna saga att skatteforslagets konstruktion,
som det hal" foreslas, kommer att under 1965 stodja finanspolitiken
och medverka till balansen i samhallsekonomin. Regeringen hal" valt
formen for inkomstforstarkningen sa att omsattningsskatten med vissa
modifikationer och kompletteringar medverkar hartill.

Skatteutredningens forslag om en mervardeskatt pa 13 procent, ex
klusivt lagd pa konsumtionen oeh som ersattare for den nuvarande gene
rella varuskatten, hal" inte i sin nuvarande form fatt regeringens gil
lande. Ayen under remissbehandlingen hal" synpunkter framkommit pa
denna form for indirekt beskattning, vilka kraver beaktande. Hittills
ar det bara ett land, Frankrike, som provat den, och dar hal" det skett
med hogst vasentliga undantag. Utifran den ofta framforda synpunk
ten att en mer integrerad ekonomi ocksa kraver ett mer integrerat skat
tesystem ar det dock for dagen ingen overhangande tidsnod. Val" domi
nerande handelspartner, England, hal" under 1964 efter en omfattande
utredning direkt tagit avstand fran mervardeskatten som form for indi-
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rekt beskattning. Tyskland har diskuterat systemet ullder nagra ar men
tills vidare skjutit denna kalk ifran sig, i fOTsta hand till 1967.

Vad som gjort den svenska regeringen betanksam ar den valdiga
ansvallningen av redovisningsskyldiga oeh en daremot svarande an
svallning av den administrativa skattekontrollen. Bryr sig regeringen
sa myeket om det? fragar nu kanske en oeh annan. Ja, det gor vi. Vi
har 170 000 foretag som inlevererar omsattningsskatt, men vi skulle
fa 440 000 skattskyldiga foretag vid ett genomforande avmervarde
skatten, daribland ett par hundra tusen personer med kand fysisk ovilja
mot alIt vad fakturaskrivning oeh regelmassig bokforing heter. Jag
laste exempelvis med stort intresse remissvaret fran Lantbrukets skatte
delegation. Dar aeeepterade man visserligen mervardeskatten, som de
ras representant hade sagt ja till, men hangde pa en rad reservationer
bland vilka jag tyeker att den sista bor raddas at eftervarlden. Dar stod
llamligen: "Vi forutsatter att alIa jordbrukare far rattighet att fran sin
inkomstdeklaration dra av de proeesskostnader som vi forutskiekar att
mervardeskatten kommer att fora med sig."

Samtliga lansstyrelser hal" kraftigt understrukit att mervardeskatten
kraver en fordubbling av personaluppsattningen for skattekontrollen.
Vi ar helt enkelt inte rustade for det utan hal" redan med nuvarande
ordning svarigheter i personalavseende. Vi har oeksa sagt oss att man
bor prova denna fraga i sitt sammanhang med foretagsbeskattningen i
sin helhet, ett utredningsarbete som alltjamt pagar inom skattekom
mitten.

Jag ar medveten om att man fran foretagens sida ar intresserad av
mervardeskatten som beskattningsform. Forklaringen ar ganska enkel.
Den ar en exklusiv konsumtionsbeskattning med for foretagen i jam
forelse med i dag vasentliga fordelar. Ibland har man fran foretagshall
argumenterat for mervardeskatten med ltberopande av "konkurrens pa
lika villkor". Detta ar ett i oeh for sig oklart krav. Mervardeskatten ar
alltjamt en praktiskt taget okalld foreteelse i den internationella fore
tagarvarlden. Vidare ar foretagens konkurrenskraft beroende pa sa
manga faktorer av annat slag: loner, arbetsfred, kapitalkostnader oeh
avskrivningsregler m. m. Det enda kriteriet pa foretagens relativa kon
kurrenskraft ar hur de klarar sig i dell internationella handeln. Oeh det
ar med stor tillfredsstallelse vi konstaterar att de svenska foretagen
klarar sig bra. Vi har t. o. m. okat var relativa andel av varldshandeln
under den sista femarsperioden.

Detta betyder inte att mervardeskatten har skrinlagts defintivt, men
vi behover utreda oeh omprova forslaget ytterligare. Det ar mojligt att
man med forenklingar oeh sehablonlosninga~ ka"n klara den kontroll-
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administrativa belastningen. Vi har tid pa oss att gora denna oversyn,
oeh det kommer att ske under finansdepartementets ledning.

Den andra mera principiellt diskuterade fragan i det framlagda skat
teforslaget 1'01' familjebeskattningen eller sambeskattning contra sar
beskattning. Remissvaren och den offentliga debatten under de senaste
manaderna har emellertid givit klart besked om hur meningarna har
delar sig. Ingen gor val ansprak pa att en overgang till sarbeskattning
kan genonlforas inom ramen for ett oforandrat skatteuttag. En sadan
operation abrupt genomford skulle innebara kraftiga skattehojningar
for 1 miljon familjer, manga i sma inkomstlagen dar hustrun aven om
hon sa onskar ej kan erhaJla fortjanstarbete. Jag forestaller mig att en
sadan overgang maste ske successivt i och med att framtida utrymme
for skattesankningar den vagen konsumeras.

A andra sidan finns det starka skal for att soka vagal' for undvi
kande av del bade praktiska och psykologiska hinder som i det nuva
rande skattesystemet motel' kvinl1an, da hon overgar fran att skota
hemmet till att ta anstallning. Sarbeskattningens anhangare ar overty
gade om att det nuvarande systemet ar ett hogst reellt hinder for kvin
nornas benagenhet att ga ut pa arbetsmarknaden. AI' denna uppfatt
ning riktig, hal' problemet med hansyn till Val' arbetskraftsituation fram
over stor vikt. De gifta kvinnorna ar ju i stort sett den enda kvarva
rande arbetskraftreserven.

Jag ar medveten om att vi hal' moter ett av vara svara skatteavvag
ningsproblem. Tre olika parlamentariska utredningar hal' under efter
krigstiden sokt losa problemet men inte lyckats sa patagligt att diskus
sionen lugnats ned. Vi gor l1U ett nytt forsok att overarbeta skattefor
slaget i det hal' avsnittet under finansdepartementets ledning.

En partiell reform vagal' vi oss dock pa redan nu. Riksdagen hal' att
emotse ett forslag i val' om ratt till frivillig sarbeskattning, dar bada
makarna hal' forvarvsarbete.

Naturligtvis ar detta forslag inte nagon slutlig och definitiv losning
pa skatteproblemet. Jag tillatermig ocksa ha den uppfattningen att den
som drommer om en sadan genial oeh slutlig losning av den pa poli
tiska intressekonflikter sa enormt infekterade skattefragan ar antingen
otillstandigt blaogd eller for god for denna varlden. Utredningens for
slag om en kalendariskt bestamd och i etapper genomford skattereform
fram till 1971 skulle i den politiska hanteringen endast fa betydelse
som ett minimiforslag med inbjudan till overbud. En sadan teoretisk
produkt hal' inte chansen att overleva ens den forsta av de tre valra
relser som infaller under perioden.

De forslag som nu lagges fram har i nedsattande mening kommente-
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rats sasom ett lappverk. Jag tror mig kunna garantera att dessa kritiker
hal" sma mojligheter att tillhandahalla den valsittande oeh skraddar
sydda kostymen. Det ar dessutom en orimlighet att begara det. Skatte
politiken hal" nanlligen sin dubbla funktion. Den forsta ar att finansiera
ett reformarbete, dar framtiden staller krav som ingen avlaser i for
vag, oeh den andra uppgiften ar att med hansyn till det aktuella sam
hallsekonomiska laget fungera som en balansfaktor i utveeklingen. I
intet av dessa avseenden gar utvecklingen i forutbestamda banor. In
flations- respektive deflationstendenserna avloser varandra i ett for
framtidell okant monster och paverkar den skattepolitiska bedom
nlngen.

Jag hal" salunda haft ett behov att mala mig tIl" det kalendariska pro
grammet och kort och gott deklarera att de skattepolitiska lattnaderna
far vagas mot alIa de krav som staller ansprak pa statsinkomsten, att
denna avvagning far ske i varje sarskilt tidslage och att slutsatsen av
naturliga och ofrankomliga skal blir en produkt av politiska bedom
ningar och viljeinriktningar. Sa hal" politiken utformats i aI", och sa
kommer varje regel"ing att utfol"ma den.

En jamforelse mellan regeringens forslag och skattekommittt~ns for
slag gel" hI. a. vid handen att den barnbidragshojning som nu foreslas
trada i kraft den 1 juli 1965 enligt skattekommittt~n forst skulle uppnas
oeh overskridas 1968 samt att en 9-proeentig omsattningsskatt pa kon
sumtionsvarorna knappast torde skapa samma revanschkanslor pa lon
tagarsidan som en 13-procentig mervardeskatt enligt utredningen och
iscensatt den 1 januari 1966.

Samtidigt betyder tekniken med ett schablonavdrag vid kommunal
beskattningen den fordelen jamfort med hojda ortsavdrag, att man
med regeringens forslag inte konsumerar nagot skatteunderlag for de
skattetyngda komnlunema och inte heller i samma utstrackning fore
griper den utredning om sambeskattning contra sarbeskattning 80m vi
nn skall ta itu med.

Jag hal" velat anfora detta darfor att i den kritik som givit sig till
kanna de senaste dagarna hal" man dels argumenterat sa att budgeten
ar klart inflationistisk, dels uttalat sitt beklagande over att konsum
tionsindragningen blir for hard under forsta halvan av budgetaret.
Man hal" aven uttalat sin ovilja over att bostadsbyggandet inte far ex
pandera i sedvanlig takt, samtidigt som man lagt pannan i djupa veck
over att industrins investeringsbehov inte hlivit tillrackligt beaktat. Man
hal" t. o. m. i ett och samma andedrag talat om finansministems spo
liering av skatteberedningens fol"slag oeh under. eftertryek som sabo
tage mot sarbeskattning kritiserat regeringens forslag om tudelnings-
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-gransens okning fran 25 000 till 35 000 kroll0rs arsinkomst, med helt
bortseende fran att kommitten ville satta tudelningsgransen vid en in
komst pa 55 000 kronor.

Men jag ar den forste att understryka, att skatteforslaget ar en svar
materia, och jag ar darfor heredd till alIt det overseende som erfordras
gentemot den opposition som rimligtvis annu inte hunnit lasa in fakta
i malet.

Jag viII sluta med att understryka att riktpunkten for en statsverks
.budget alltid maste vara att reformtakten bade pa de gamla traditio
nella omradena oeh pa skattepolitikens omrade standigt maste anpassas
efter samhallsekonomins krav. Att vi kan vara ense om detta oeh anda
ha olika uppfattningar ar val bara det naturliga uttryeket for att vi
tack och loy inte alIa ar stopta i samma form.

Ordforanden: Det ar inte latt for en ordforande att variera det arliga
tacket till finansministern, sedan han nu som sa manga ganger tidigare
har presenterat arets statsverksproposition.

Strax innan overlaggningarna tog sin borjan i kvall fragade statsra
det Strang, nar han sag den starka publiktillstromningen, om. vi hade
vidtagit nagra alldeles speciella s. k. PR-atgarder. Jag forsakrade, att
sa iute var fallet. Finansministern ar i mycket hog grad publikdra
gande. Det beror inte bara pa det intressanta budskap han har att
lamna sa har ars utan oeksa pa den skicklighet, varmed finansminis
tern presenterar sin budget.

Personligen maste jag tillsta, att jag blir smatt trollbunden av den
suveranitet, med vilken statsradet Strang ror sig i den svenska ekono
mins landskap, dar han rojer i floran av punktskatter, registrerar ut
bildningsexplosioner oeh med stoiskt lugn iakttar statsutgifternas obo'n~

horliga automatik. Vi beundrar oeksa den klarhet och konturskarpa,
med vilken finansministern redovisar de tankegangar som ligger bakom
arets statsverksproposition oeh den ekonomiska politik, som han viII
fora under det kommande aret.

Vi faf nu under debatten se, om alIa har i salen delar finansminis
terns syn och slutsatser.

Darmed forklarar jag ordet fritt .

. Bankdirektor Lars-Erik Thunholm: Herr ordforande! Herr finansminister!
Mina darner och herrar! Jag hade tankt uppeh!lla mig vid endast en del av de
ekonomisk~politiska£.ragestallningar som ar av stor vikt i detta sammanhang.
Finansministern har i sitt foroorag tackt ett mycket stort falt, och' vi hoar iute
haft .tillrackligt med tid· for att .riktigt satta oss in i det .bakomliggaride mate
rialet. 'Men vad giiller den ekonomisk-politiska uppHiggningen har under de
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senaste aren en del fragor varit uppe till debatt, oeh de kommer nu igen. IO·m
dem finns utan tvivel en del att tSaga.

Jag skallhorja med att peka pa vad vi kan vara overens om. Det 'ar i ooh
for sig en hel del. Vi kan sa1unda vara ense om att utrymmet for en produk
tionsokning under innevarand.e ar blir vasentligt mindre an i fj 01. Vi vet ocksa
att anspraken pa 'manga hall ar mycket stora. D'arfor kan vi Jorvanta oss en
fortsatt snabb stegring av efterfragan inom olika sektorer av samhallsekonomin.

Vi vet ocksaatt den ekonomiska politikens Uppgiift rent allmant kommer att
bli densamma som i fj 01, namligen att halla tillbaka efterfragan oeh att verka
konj unkturdampande.

Avensa vet vi att det kommer att hli vasentligt svarare ,att losa problemen i
ar, .darfor att hela situationen nu ar mera komplicerad an forra aret. Detta beror
helt enkelt pa att vi inte kan rakna med att an en gang fa de 'myeket gynnsam·ma
konstellationer Isom vi hade under 1964.

Fj olaret betecknas i arets nationalbudget som "ett behagligt mellanspel". Det
var ett ar da utrymmet for en okning av konsumtionen, de offentliga investe
ringarna oeh bostadsbyggandet kom ·att gynnsamt paverkas av enmyeket snab'b
produktivitetsokning inom naringslivet. Samtidigt var 'situartionen den att inves..
teringsanspraken f.ran den industriella sektorn inte var lika stora 80m tidigare.
Det var dar nar-mast en fortsat,t stagnation. Detta gjorde att det gangna aret
inte hehovde helastas - 'Om jag uttrycker saken sa - medden investeringsok
ning inom industrin, som vi skulle haf.t om investeringarna hade '£ortgatt i nor
mal takt.

Vi vet nu alla att forhallandena i ar inte kommer att stalla sig lika gynnsam
rna. Vi kan inte Ifasamma produktivitetso'kning 80m vi hade under fj olaret, helt
enkelt dar.for att sa manga industrier nn fullt utnyttjat sin kapaeitet. En for.tsatt
ekonomisk utveekling blir da beroende av om vi kan avdela resuliSer rror investe
ringsokning inom indnstrin. Under sad-ana forhallanden 'Vore det aventyrligt at!
fora samma politik som under rfjoHi.ret, da hela anpassningsbordan i den restrik
tiva politiken lades ,pa naringslivets kreditforsorjning.

AlIt detta ar vi ganska eniga om, oeh ett ledmotiv i finansplanens ekonomisk
politiska resonemang 'ar, at! det ar nodvandigt att skapa okat utrymme for den
industriella investeringsverksamheten. I den debatt 80m forts har oeksa arets
budget betecknats 80m en investeringsvanlig budget. Jag ha,r sj alV'fallet fran
mina utgangspunkter ingen anledning att polemisera emot den upplaggningen
av den ekonomiska politiken.

Daremot viII j!ag polemisera emot den tolkning 80m finansmini,stern gor i
finansplanen ,rorande Jjolaret.s politik. Han sager dar ·att under 1964 har det
utrymme 80m uppstatt genom stagnationen i industriinvesteringarna kunnat ut
nyttj as for en kraftig okning av :bostadsbyggandet. Det tyeker jag ·ar att stalla
handelsefoTloppet .litet pa huvudet. Det 80m skedde i fjol var inte att man fyUde
ut ett tomrum i sysselsattningen genom att oka bostadsbyggandet. I stanet var
den kraftiga okningen av bostadsinvesteringarna ett primart onskema1. Den
linjen drevs oeksa sa hart att den forryckte balansen pa arbetsmarknaden -Deh
drev upp kostnadsHiget inte ha~a for hyggnadsbranschen utan for hela den sven
ska industrin, oeh den framtving,ade en myeket hard atstramning pa kreditmark
naden. Som alla vet drabbade den atstra,mningen 'framst naringslivets kreditfor
sorjning. Svarigheterna att finansiera nya investeringar inom industrin var en
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faktor, som verkade starkt d-ampande oeh rforstarkte tendenserna till stagnation
i investeringsverksamheten.

Detta ar en beskrivning som jag inte har hittat pa s}alv. Den star mycket
klart redovisad i a,rets nat'ionalbudget. Jag kan oeksa fran mina egna erfaren
heter pa kreditmarxnaden vitsorda ·att den orsaksbeskrivningen stammer .myeket
val med de faktiiska forhallandena. Moo ett friare kreditflode till industrin hade
vi med all sakerhet fatt en langt mera aktiv investeringsverksamhet under fjol
aret.

Men for all del, vi kan lata de ;doda ibegrava sina doda oeh noj,a oss med att
uttryeka ¥ar tiUfredsstallelse over att ett okat utrymme nu skall skapas for in
dustriella,investeringar. Det realekonomiska utrymmet har-for skall astadkommas
dels genom att man i ar inte later bostadsbyggandet stiga sa kraftigt som i fjol,
dels genom en kraftig okning av den indirekta heskattningen, som skall haHa
tillbaka oeh dampa den privata konsumtionen. Jag har inga invandningar att
gOl~ mot en andrad inriktning av den restriktiva ekonomiska :politiken f.ran
penningpolitik till ;mera utpraglad finanspolitik - om jag uttrycker 'Baken sa.
Under Ij olaret lick penningpolitiken utan tvivel dra ett allrtfor tungt lass i den
ekonomiska politiken.

Vad jag daremot tyeker att man har ett starkt hehov av 'att understryka ar
nodvandigheten av en effektiv samordning mellan den aHmanna ekonomiska
politiken i stort oeh penningpolitiken. Det ef.terstravade okade reella utrymmet
for industriella investeringar maste oeksa 'motsvaras av ett okat jinansiellt ut
Irymme. Det ar inte 'ba,r,a .den aUmanna ekonomiska politiken som maste vara
investeringsvanlig, utan det maste oeksa penningpolitiken vara.

Detta kanske kan tyekas vara sa sjaIvklart, att jag inte skulle hehova papeka
det. Men :mot hakgrllnden av vad 180m hande i fjol tror jag detiir nadviindigt
att gora det papekandet. Vi har alla i farskt minne att det uppstod krarftigt gnis
sellforra aret nar det gallde bostadsfinansieringen, pa g.rund av atl det inte fanns
nagon effektiv sa,mordning mellan bostadspolitiken oeh pen'llingpolitiken. Man
satte da igang Ibostadsbyggandet i ett omfang 80m man ansag at! det ianns reella
resllrser faT, men penningpolitiken bedrevs med sa stor restriktivitet att det inte
fanns tillraekIigt kreditutrymme for att finansieraall hyggnadsverksamhet. Vi
hamnade darfor i nagot som nastan kan betecknas som ett krislage pa kredit
marknaden.

Mot slutet av varen oeh borja'll av sommaren, da hankerna helt enkelt inte
hade tillraekligt moo pengarfor -att ·finan,siera de !byggnadskreditiv som behov
des for att halla bostadsbyggandet i gang, fick man tillgripa en del trollknep,
med vilkas hjalp man klarade situationen. De innehar att hankerna sjalva fick
Higga sig till med ihypoteksobligationer i sina por.tfaljer oeh pa den vagen lyfta
'av gamla hyggnadskreditiv ,for att ge plats -[or nya.

Detar darfor kanske inte sa underligt om man ar lite orolig for hur det ska
ga moo finansieringen 'av de okade industriinvesteringa,rna. ·Nagra trollknep av
det slag som klarade bostadsfinansieringen under 1964 kommer inte att sta till
forfogande nar det galler industrifinansieringen. Om vi verkligen skall fa i gang
en okad industriell investeringsverksa-mhet - oeh det vet vi alla att vi maste,
om vi skall kunna na en fortsatt produktionsokning oeh hevara var internatio
nella konkurrenskr,a£t - maste vi dar£or stalla d·et bestamda kravet -att pen
ningpolitiken lagges upp sa att det blir .mojlig1t att investera. Annars ar det :fara
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va'rt att det i efterhand visar sig 'att de industriella investeringa,rna stagnerat
aven under 1965.

Det ar da speeiellt tva aspekter pa finansiering'sproblemet som jag viII peka
piL Den ena galler kreditgivningskapaeiteten i bankerna. Hogkonjunkturen 
med stigande produktion, omsattning oeh utrikeshandel - fordrar i oeh for
sig sueeessivt okat ,rorelsekapital i naringslivet, oeh det maste bankerna finan
siera. Det ar framfor allt behov av detta slag som ligger !bakom den okade
bankutlaningen under senare are

Detta behov av okat rorelsekapital kom'mer med en fortisatt produktionssteg
.ring att foreligga aven under 1965. Men skaII vi dessutom medverka till finan
sieringen av myeket ,betydande anlaggningsverksamhet i industrin, ·maste ban
kerna ,fa ,forutsattnin.g.ar att ge krediter till industrin i vasentligt storre utstraek
ning 'an vad .fallet var under 1964; detta sa ,myeket 'mer som foretagslikviditeten
pa rnanga hall ar ganska pressad. Samma ar :I. o. forhaJlandet ,med banksyste
mets likviditet.

Den andra aspekten galler den langa kapitalmarknaden. Dar ar konsekvensen
av de nya signalerna att industrin pa ett helt annat satt an under d.e bada gangna
aTen 1963 oeh 1964 maste fa tillgang till obligationsmarknaden. Vi kan inte
hedriva en emissionsransonering av ,den hardhet som vi haft under de gangna
aren.

Det ar svart att sa har pa Jorhand spa hur det kommer att ga med losningen
av finansieringsproblemen, ·men jag h,ar velat patala den saken nu. Det kanske
ar desto storre anledning att gora det, eftersom lkreditmarknadskalkylen i natio
nalbudgeten for 1965 inte tyder pa nagon sal1Skilt vasentlig okning av det kre
ditutrymme som kommer att sta till naringslivets rforfogande. Jag ;kan erinra
om att okningen ar en kvarts miljoard, fran 3 miljarder 1964 till 3 % miljarder
1965, vilket .forefaller helt otillraekligt infor de an,sprak som kan vantas uppsta.

Det hade givetvis va,rit en lattare vag att garantera ett finansiellt oeh reellt
utrymme genom en mera ,radikal anpassning ,av efterfragan pa andra hall inom
samhaUsekonomin. Jag- tanker da rframfor allt pa bostadshyggandet. Jag kan
emellertid helt oeh ,fullt forsta de politis~a svarigheterna for en politik, som
skulle innebara en ,mera radikal nedskarning ,av :bostadsbyggandet, ,men det ar
inte hara ,politiska utan oeksa ekonomiska ,reaHteter ,man ,malste 18 hansyn till.

Utan tvivel ar det oeksa pa det sattet att' den egentliga inflationsharden i var
ekonomi - om vi nu klan tala om en sad·an - under de senaste aren har legat
och aven under 1965 kommer att ligga inom bostadssektorn. Det ar inom den
sektorn som vi har tenderat att overanstranga vara ,resurser oeh d,riva upp en
alltfor stor efterfragan pa arbetskraft. Darigenom har vi fatt en kostnadsupp
pressning, 80m inte hara ar allvarlig fran budgetpolitisk synpunkt utan 8o.m
ocksa har skapat stora bekymmer for regeringen oeh den svenska industrin.

Over huyud taget ihar jag, oeh sakerligen manga med ,mig, vid lasningen av
arets 'finansplan ,fatt det intrycket att hela inflationsproblemet dar agnas ganska
liten uppmarksamhet. M'an far en kansla av att Iregeringen star 80m en i stora
styeken passiv askadare till vad som h,ander. Man noterar tendenser och trender
oeh .£orsoker att ingripa med korrigeI\ande atgarder avena eller andra slaget,
men man kanner inte det primara ansvaret for de inflationstendenser vi mar
ker av i var ekonomi.

Vadan denna hlygsamhet? Xr det inte regeringen som 'bestiimmer hur ,stort
bostadsbyggandet skall vara, hur stora of,fentliga investeringar vi skall ha, hur
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konsumtionen ,skall paverkas genom olika socialpolitiska och ,andra inkomst
transfererande atgarder?

Jag kan utan vidare deklarera, -att vi inom svenskt naringsliv skulle kanna oss
betydligt Iugnare, om .regeringen var litet mera orqad ,av dessa inflationspro
,blem, 80m anda ar ,mycket allvarliga inslag aven i den internationella bilden. Vi
kan vara gl,ada over att vi ha,r klarat var internationella konkurrenskraft under
dessa ar, men vi vet ocksa att vi har forsummat tillfallet att under de goda ti
derna bygga upp, rationaliser-a, expandera och se om vart hus pa litet Hingre
sikt.

Vad 180m gor oss speciellt oroade ar, att ,finanspolitiken har forlorat en stor
del av sin gamla ka,raktar av motkonjunktur. Vi Jar nn uppleva att i tider 'av
extrem hogkonjunktur med inflationsbekymmer och starkt inflationstryck fran
manga hall anvander ,man inte den offentliga hushallningen 80m ett medel att
motverka allt detta, utan vi fa'! tvartom en in:flationspaspadande effekt darifran.
Nar vi nu talar om behovet av att halla igen efterfragan och dampa konjunktu
rerna, ·far vi upplev,a en steg,ring av statsutgifterna for nasta hudgetar ,med inte
mindre an 14 procent.

Finansministern ,har sjalv flera ganger talat om nodvandigheten av en stark
och sund finanspolitik. Jag tycker inte att en finanspolitik som innebar en sa
stark utgiftsstegring - 80m sa vasentligt bidrar till inflationstryckets forstark
ning under loppet av en ho.gkonjunktur - kan b~tecknas 80m sunde

Professor Erik Dahmen: Herr ordforanden sade, att arets ~budget hade en viss
£raschor, men pa i varje fall en punkt arden inte sarskilt :frasch. Jag syftar pa
att vi ar efter ar i finansplanen har mott talet om att man varit bunden av tidi
garefattade politiska beslut, vilka har intecknat den framtida nationalinkomsten.
Det framgar oeksa av arets f.inansplan, att statlsmakterna inte hara inteeknat
Dqtionalinkomsten utan ock,sa gatt ett steg langre loch hundit .gig for nar inteek
ningarna skall forfalla - om jag far anvanda en nagot inadekvat terminologi.
Man sager, att inom ramen for en relativt kort tidsperiod skall den och den ut
giftsokningen ske oeh den oeh den skattesankningen eller skattehojningen tra1da
i ~raft osv.

Det VOre nu inte sa markligt, om vi stott pa ett '~adant resonemang ett eller
tva ar. Det kan ju handa overraskande ting t. ex. i konjunkturen. Men n,ar man
moter samma talesatt ar efter ar, maste nagonting vara galet.

Nu vill jag emelleltid genast saga, att det inte ligger nag.ot galet i att rak
ningen f.ran tidigare besiut presenteras i formav skattehojningar. Ja.g tycker ~
inom parentes sagt - det ar ina, nar man fran oppositionens sida, hade i pres
sen oeh den politiska oppositionen sa ofta inte bara verkar overnaskande utan
ocksa ,for,fasar sig over att det foreslas skattehojningar. Det vore mera passande,
om man forfasade sig over de utgiftsokande besiut ,man sjalv varit med om att
fatta el1er driva frame For en utomstaende ekonom 80m betraktar de ,olika kost·
nadskravande oeh inflatoriska reformer Vii beslutat ar det svart att upptacka
nagra mera iogonenfallande skillnader mellan de olika partierna. Diir.for ar det
inte presentationen av rakningen man har anledning att forarga sig over i och
for sig. Men n·ar man ,fattar heslut, hor man mer-a tanka igenom vad besluten
innebar och agna mera tankar ocksa at den rakning som sedan kommer att pre
senteras. Man bor, ,menlar jag, forsoka att i forvag rakna ut litet 'hattre hur
rakningen koromer att se ut.
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Vidare tycker jag, att ·manskallbygga in en viss flexibilitet i besluten i va,d
avser tiden for deras ikrafttradande respektive nar skatter skall hoj as eller san
kas. Sa sker i alltfor ringa utstrackning nu. Som hankdirektor Thunholm fra-m
holl, .forlorar finanspolitiken i ,flexi'bilitet, om ,man ar starkt bunden i de han
seenden jag har namnt.

Det ·foresvavar mig att man horde kunna ha ett system, som ger regeringen
nagot storre frihet att manovrera utgifter och inkomster - eller de pa1rametrar
sO-m bestanuner utgifter och inkomster - inom en viss m·In. Det skulle ha den
fordelen att vi fick en ,mera flexibel finanspolitik, vilket ar sa mycket mera ange
laget nu, nar vi inte har sa stora konjuukturvaxlinga!r uta'll !maste anpassa oss
efter relativt sma variationer i konjunkturen och grader av inflati0nstryck. Det
galler da att vara sa .mycket mera smidi.g och anpassningsbar i tidshanseende.
Dar tycker jag, ·att en viss frihet skulle kunna ges inom en pa ,forhand uppdra
gen ram. Jag ar medveten Qm att manga svara och stora tekniska och 'andra
problem ,moter dar, men som det nu har varit ar efter ar tranger sig de proble
men mer och mer pa och pockar pa en losning.

Om vi fick storre flexi'bilitet, skulle vi som hiprodukt ocksa ,fa den rrordelen
att det blev en tydlig'are ansvarsfordelning mellan regering och riksdag. Som
det nu ar har ,man det intrycket att finansministern nfta och garna lagger over
atskilligt ansvar pa oppositionen och riksdagen. Om vi hade en ram, skulle vi
hattre kunna se om regeringen inom den ramen - t. ex. genom insattande av
skattehojningar och skattesankningar - lyokades lika ,daligt som nu att halla
halansen. Da hleve ansvaret pa den punkten regeringens pa ett annat satt an nu,
och da skulle det inte .ga sa latt att skylla pa riksdagen cller pa Dagot annat.

Nu tror jag inte aIls, att en sadan .metod skulle kunna losa penningvardesta
hilitetens problem. Or,saken' till penningvardeforsamringen ligger givetvis dju
pare 'an sa. Men j.ag tror, att man skulle ge etl litet !bidrag till en minskning lav
takten i f01rsamringen. Och varje sadant bidrag bor vara tacknamligt.

Sedan ar det en annan sak, som jag ocksa vill herora litet, namligen den over
anstrangda samh·allsekonomin. I flera ar har det sagts, ,att samhiiUsekonomin i
stort sett har varit i halans, och i arets finansplan sages ooksa,att for nasta ar
kan nojaktig balans uppnas, under forutsattning att man far gora sa ,och sa. Den
terminologin aterkommer ar efter are Men anda har vi under den senaste ,fem
sex-arsperioden - om vi raknar med innevarande ar - ,fatt en prisstegring pa
ungefar 25 procent, trots talet om at! ekonomin varit i balans. Det tycker jag
ar mycket :markligt.

Nu vet jag mycket val, att man i ekonomisk teori kan rora sig moo en termi
nologi och en begreppS'bildning, ,som gor det logiskt att tala om balans trots en
samtidig prisstegring. Men for den stora 'allmanheten 80m inte har tillracklig
kannedom om den mycket speciella ekonomiska terminologin iir det vilseledande
att tala Oln balans i .det sammanhanget. Det ger ett intryck av att det inte ar
fraga om en overanstrangning av samhallsekonomin, nar man iar sadana pris
stegringar - men det menar jag alldeles bestamt att det ar!

Om vi ser pa hur processen gar till,ar det ju pa det sattet att vad vi kalla-r fo'!
kostnadsinflation uppstar nar priserna pressas upp och kostnadsfordyring'arna
h.lir hestaende. Men for att prishojningarna skall kunna bli !bestaende fordras
att efterfragan hela tiden stiger mer an produktionsvolymen. Annars kan inte
prisnivan fortsatta att ,stiga. Om prisnivan faktiskt stiger, ar ~et val forenligt
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med vanligt sprakbruk att saga, ·att vi har anstrangt vara -resurser alltfor myc
ket, dvs. vi har overanstrangt var ekonomi. Varfor inte da saga det? Jag efter
lyser pa den punkten mera kla1rtext i finansplanen.

Men }ag tror inte, att en mera pedagogisk skrivning skulle eliminera penning
vardeforsiimringen oeh ta bort den overbudspolitik 80m driver iram den. Men
en haure pedagogik kanske skulle kunna betyda ett litet bidrag nar det galler
att skapa forutsattninga1r 'att minska inflationen.

Om man vill vara annu mer pedagogisk kan man ocksa saga, att om vi .bor
Jar processen genom att hoja priserna och inte later efterfragan stiga sna·hbare
an produktionen, sa kan priserna inte hallas kvar pa den hojda nivan. Om efter
fragan inte stiger lika snabbt, faT man med andra ord deflatoriskt ett tryok. ·Och
det trycket ar kanske inte forenligt ·med .full sysselsattning. Ser vi saken sa, far
vi .pro'blemet stallt pa sin spets. Jag kommer alltsa till den slutsatsen, att av mye
ket att doma behovs det en viss tendens till overanstrangning av samhal1seko
nomin, i den .mening jag nyas redogjort for, for att vi skall ha full sYlsselsattning
- nar penningvardeforsamringen borjar genom att priserna pressas upp fran
kostnadssidan.

Jag efterlyser ocksa hiittre pedagogik i ett annat avsnitt i finansplanen.Det
talas om att :finanspolitiken under 1964 har verkat i astramande riktning. Det
tycker jag ·ocksa ar ett vilseledande uttryckssatt. Motiveringen for det uttalandet
ar, att totalibudgetens underskott har minskat fran 800 till 250 milj.oner kronor.
Om vi ett ogonblick accepterar skrivsattet att just hudgetutfallet ar ett uttryck
for att budgeten har verkat atstramande, ar redan det uttalandet tvivelaktigt,
efterso.m det i hada fallen ar fraga om underskott i totalbudgeten. Det ar ka-rak
teristiskt, att man i nationalbudgeten anvander terminologin .att statsbudgeten
har verkat mindre expansivt under 1964 an 1963. Men i finansplanen sags det
som sagt, att den har verkJat i atstramande riktning. Det tycker jag ar att ·for
villa hegreppen.

Om vi ar 'forstandig'a nog att inte hara se pa ,budgetsaldot, nar vi skall he
doma verkningarna pa samhallsekonomin, .f.ramstar det som annu imera tvivel
aktigt, om finansplanen k!an sagas ha verkat atstramande. aim vi studerar dfek
ten av de atganler som delvis aterspeglas i de olika utgifts- och inkomstposterna
och summerar nettoerfekten pa samh·allsekonomin - vilket forvisso 'ar svart 
och inte bryr oss sa ,mycketom saldot pa hudgeten, 'ar det ganska uppenha.rt,
att !hudgeten har verkat expansiv:t.

Nar Jinansministern pa sa manga andra punkter i oversikten over konjunk
turlaget ar sa heundransvart pedagogisk, forstar j-ag inte varfor han inte kan
vara ·mera pedagogisk ocksa pa den har punkten.

Till sist viII jag s'ag,a nagra ord om de skattehojningsforslag som nu presen
teras. Jag tycker det finns en sak som har kommit bort i debatten om skattehe
redningens forslag liksom ocksa i dehatten kring finansplanen. Nar man talar
om en overgang fran direkt till indirekt heskattning, anfores manga goda skill
.for overgangen, men ·man glommer, att den prisstegring som hojningen av om
silttningsskatten innebar har en omfordelningseffekt pa formogenheternas real
yarde, som borde vara yard en ViS5 uppmarksamhet. For all-a dem 80m har till
gangar pa :bank, obligationer eller liknande, iblir det ingen hetydelsefull skill
nad, om prisnivan stiger och penningvardet alltsa sjunker genom att omsatt·
ningsskatten hojes eller om priserna stiger av andra orsaker. Med tanke pa
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fordringarnas reella kapkraft 'ar det totalt likgiltigt. Men jag undrar om inte
denna omfordelningseffekt drabbar de kategorier som har bara sma !armagen
heter. Jag talar alltsa inte nu om effekten pa olika inkomsttagarekategorier
utan om det satt, pa viIket en Jarmagenhet traffas. Jag ·ar inte saker pa, att den
formogenhetse£.fekt 'Som overgangen till indirekt beskattning medfor kan ·be
traktats som demokratisk - om man nu kan anvandadet .ardet i detta samman
hang - och om den egentligen averensstam'mer med den politik som rolan an
nars ar ganska ense om att fora.

Vad punktbeskattningen angar maste jag saga, att ,man hajer skatten pa cigar
retter alldeles pa tok .far litet. Priset pa cigarretter har stigit med ungefar 10
procent under den senaste ·femarsperioden, samtidigt som den allmanna pris
nivan har gatt upp med 20 procent. Antag att man faretog en ·mera drastisk
hojning dar. Antingen skulle manniskorna da -roka mindre och halsotillstandet
stiga - enligt vad den .medicinska sakkunskapen pastar - och nationalproduk
tens okning stimuleras. Eller ·ocksa skulle det rokas ungefar lika .mycket, oeh
da kom det in mera pengar till staten, d,vs. vi skulle fa en antiinflatorisk effekt
- enligt vad som ratt allmant antas. Hur det an gar blir det salunda en god
affar och en lamplig verkan pa samhallsekonomin. Och ,det ar val ett utmarkt
ekonomisk-poltiskt Medel som ger onskvarda verkningar under alIa forhallan
den - pa det ena eHer andra sattet! Det ar inte ·manga medel som har den ef
fekten.

Jag skulle gissa, att detsamma kan sagas om spritskatten, men .dar a,r jag ltills
vidare litet tveksam moo hansyn till bristen pa utredningar.

Slutligen tycker jag det finns anledning att lagga pa 'hetydligt mera skatt pa
hilismen an vad finansmininstern har vagat sig pa. Det ligger har till pa ungefar
samma satt. O.m takten i hilexpansionen nagot bro.misas, sa far vi hade direkt
oeh indirekt fri-stallda produktionsresurser for nyttig ·anvandning pa and~a om
raden. Vi slipper da ·bI. a. att ·riva ned staderna i den takt som vi nu ar tvungna
att gora ·for att forsoka bereda plats for alIa bilarna - vilket aldrig kommer att
lyokas bra. O·m darem.ot expansionen trots okad skatt fortsatter ioforandrad
takt, sa blir det oe~sa har en kopkraftsindragning -Deh hattre chanser till sam
hallsekonomisk balans!

Fil. kand. Tord Ekstrom: ferr ordforande: Under .budgetdebatten har i for
eningen ,farra aret patalade jag .den tendens till underskattning av den ekono
miska aktiviteten, som vi regelmassigt hrukar kunna konstatera ide prognoser
som fortlopande gores i nationalbudgeten oeh i konjunkturrapporterna. Samma
tendens farefanns ocksa under 1964.

Den stovsta underskattningen har nu som sa ofta tidigare forekommit pa ut
rikeshandelns omrade, dar utfrallet volymmassigt har blivit .mycket battre an vad
man .forutsade. Jag skall emellertid inte aterge 'Dag-ra uppgifter darom. I stanet
skall jag namna nagra siffror som ~ramfor allt ror utvecklingen pa investerings
omradet, eftersom det spelar en sa hetydande roll i samband med de nya skatte
fODslagen.

Forst viII jag emellertid erinra om att hela nationalprodukten for ett ar sedan
forutsags oka under 1964 med 4 ~ procent. I verkligheten hlev okningen minst
5 :lh procent. ,Och den Itotala fasta hruttoinvesteringsvolymen Iorutsags i progno
serna far ett ar sedan komma att oka med 3 ~ procent, medan den verkliga
okningen enligt den senaste uppskattningen 'blev 6 V2 procent.
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F().r de privata investeringarna forutsags en okning pa 1 procent. De har i
verkligheten o~at .med 5 lh procent. Investeringarna inom ·den egentliga iudu
strin heraknades i fj olarets nationalbudget komma att ;minska ,med 3 ~ procent.
Nu sags det att .resultatet pa det omradet har blivit battre, aven om man fort
farande raknar med nagon nedgang dar. Den stannar tydligen vid Ilh procent.
Foregen del aT jag dock beredd att sla vad am att vi i efterhand kOlmner att
finna att aven industriinvesterin.garna har okat under 1964. Men ocksa am den
senaste prognosen slar in, blir utfallet pa det omradet i all·a fall 'battre an vad
so-m forutsags for ett ar sedan.

Nar nya prognossiffror nu lagges fram .for investeringarna innevarande ar,
har man raknat med en stigande takt jamfort med foregaende nationalbudget,
och ,totalt raknar man i ar ·med 5 procent okning av investeringsvolymen. De pri
vata investeringarna forutses aka ·med 4 lh procent, ·och som statsradet Strang
namnde beraknas de industriella investeringarna i ar stiga .med sapass mycket
80m 6 ~ procent jiimfort med 1964. Nar alIt kommer omkring blir kanske ok
ningen annu Istorre, en utveckling 80m vi !bor,de ha vant oss vide

For investeringarna over huvud taget aI det hetydelsefullt att ,den ekonomiska
politiken ·baseras pa realistiska prognoser och !bedomningar, men jag ifragas.at
ter om sa ar faIlet nu. Finansministern viII, enligt v,ad han nyss sag,t, undanta
foretagens maskininvesteringar fran den foreslagna om·s-hojningen genom att
beskatta dessa investeringar med viss forsiktighet, namligen bara till 60 procent
av inkopsvardet. Det skulle hetyda en rabatt for naringslivet pa oa 300 miljoner
kronor per ar fr. o. m. den 1 juli 1965. Den atgarden vidtas aIltsa i ett lage, da
okningarna pa investeringsomradet, hade inom industrin och inom na.ringslivet
i ,dess heIhet, .red·an har kommit igang. Den saken vill val ingen nu .forneka.

Jag fragar da: Kommer inte den ekonomiska politiken att leda till att vi i ar
far en annu kraftigare' okning av industriinvesteringarna an vad 80m annars
skulle ha blivit 'fallet, och kraftigare an vad 80m forutsattes i .den senaste na
tionalbudgetprognosen? For mig framsta-r detta tillvagagangssatt Isom en onodig
eftergift at de privata investeringarna och naringslivet. Jag ser iute nagot reeUt
skal.for att i nuvavande lage handla pa det !Sattet.

Detta innebar emellertid inte aIls att jag ar likgiltig for investeringarnas ut·
veckling, eller att jag saknar forstaelse for vad investeringarna bety.derfor vart
n'aringsliv, men det ar fraga om nar olika atgarder skall sallas in. Fran mina
synpunkter framstar det 'Som vasentligt battre att vi sa att saga ger ett handtag
at naringslivet, sa snart den ekonomiska aktiviteten ser ut att horja ·m.attas aVe
Men det ar ingen 'Som vantar sig att den skall gora det under .detta are

Finansministern har i arets finansplan talat helt allmant om nodvandigheten
av att konjunkturvariera investeringsbeskattningen. Det tycker jag armycket
bra. Nar finansministernHingre fram har overtygat sig om att investeringarna
inte bara i naringslivet som helhet utan 'aven inom den egentliga industrin har
okat och aIltjamt okar ordentligt, hoppas jag da att han kommer att beskatta
investeringarna, inte hara till 60 procent av vardet som nu foreslas utan till
kanske 120 procent eller nagot sadant.

Jag upprepar att jag ingalunda ar komplett likgiltig for naringslivet och for
investeringarnas utveckling. Vad jag vill/ar att ·man gor mera allvar av foresat
serna att konjunkturvariera investerings:beskattningen. Det innebar, att sa fort
vi framdeles ser tecken pa avmattning inom naringslivet - och en sadan avmatt
ning kommer naturligtvis en dag - sa skall investeringarna inte beskattas aIls
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under en period -framover. Vi maste med andra ord ha en hattre planering i
tiden, en battre forlaggning i tiden av de ekonomisk-politiska atg-ardetna pa
detta omrade likaval som pa Imanga andra omraden.

Vidare vill jag saga nagra ord ocksa om allmanna skatteberedningens forslag
om mervardeskatt, 80m finansministern synes ha lagt pa hyllan - atminstone
tills vidare. Fran de synpunkter jag har anfort tror j1ag det ar bra att hail gor
det. Savitt jag kunnat se har det inte :funnits och finns inte nagra skal att frita
investeringarn,a :fran indirekt heskattning, vilket ju var en av huvudpoangerna
moo heredningens forslag till mervardeskatt. Jag har ett intryck av att hedom
ningen i finansplanen i det ,avseendet i stort !sett samrmanfaller meddet ,resone
mang som jag anfort i'min reservation i skatteberedningen.

I det sammanhanget vill jag hanvisa till utvecklingen av investeringarna hat
i laudet, sett pa langre sikt och med avseende pa hur investeringsky,oten - alltsa
de inhemska fasta investeringarnas andel av hela nationalprodukten - har ut
veoklats. Jag har da ordnat materialet i glidande femarsmedeltal, som gO! att
man far god oversikt over tendensen i utvecklingen. a,m jag inkluderar inneva
rande ar, skulle de prognosticerade siffrorna over investeringskvoten for 1961--..;."
1965 uppga till 19 procent for de privata, inhemska hruttoinvesteringarna. Det
talet har inte varit sa hogt Jfor nagon annan femarsperiod efter kriget, och det
ar ock,sa hogre Ian -for 1938 och 1939. Vi har haft en stigande total kvot for
privata investeringar, samtidigt som vi har haft en kontinuerligt sjunkande pri
vat konsumtionskvot.

Mot den hakgrunden tycker jag att det finns mycket starka skal for att over
arbeta allmanna skatteheredningens forrslagom mervardeskatten. En viktig syn
punkt hor da vara: Hur skall vi hast konjunkturva.riera investeringsheskattning
en har i landet? Inom parentes vill jag ocksa som sa IDanga ganger forr gora
den reflexionen, att om man vill beskatta invtesteringtarna liar det behovs, faller
hela aHmanna skatteberedningens resonemang om vikten av neutralitet i beskatt
ningen platt till marken, savitt jag forstar.

Vad finansminister Strangs skatteforslag i ovrigt angar vill jag som ende
principielle reservant i 'beredningen uttrycka en allman tiHfredsstallelse. Men jag
vill anda .framfora :tva synpunkter i sam.manhanget. Den forsta galler den over
gang fran direkt till indirekt skatt som finansministern samanga ganger -aven
har i kvall- har talat for. Herr Strang vill beskatta utgifterna merbch inkoms
terna mindre an tidigate. O:m man ser pa effekten ·av defolislag 80m nu lagts
fram, har atminstone inte ja.g av siffrorna i finansplanen kunnat utHisa nagot
annat Ian tatt effekten i det avseendet maste bli mycket hegransad.

I finansplanen finns det en oversikt over inkomsterna pa driftbudgeten under
de senaste aren, med hI. a. en post 80m heter skatt a inkomst och Iformogenhet
m. m. och en annan som heter tunar och acciser. Under 1963/64 gavde bada
posterna ungefar lika mycket, eller ca 8 % milj-arder kronor vardera. For bud
getaret 1964/65 tar intakterna av inkomstskatt av kanda skal ett stort sprang
uppat, medan de indirekta skatteinkomsterna i stort sett stagnerar. Nu vill herr
Strang reglera detta genom att justera upp de indirekta skatterna. Efter det ...;..-.
har han raknat ut - ,skall de indirekta ,skatterna under budgetaret 1965/66 ge
staten 10,9 miljarder, medan inkomstskatten m. m. ger nagot mindre eller 10,8
miljarder.

Men som finansministern .redan tidigare i dag framhallit kanman s~kert

rakna med att inkomsterna kommer att stiga mer an ·heraknat. Foljaktligen kom-
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mer inkomstskatten oeksa att ge mera. Da skulle man val strangt taget for bud
getaret 1965/66 kunna rakna med samma ·relationer som tva ar tidigare. Det
skulle i sa fall innebara att inkarnst- oehformogenhetsskatten ger drygt 11
miljarder oeh tullar oeh aceiser ungefar lika ·mycket. Savitt jag .£orstar blir det
salunda pa litet sikt ingen pataglig forskjrutning 'mellan inkomsterna av direkta
oeh indirekta skatter.

Om herr Strang viII fortsatta att minska inkotmstskatten oeh oka skatten pa
utgifterna, kan atminstone ett gott rad vara 'atJt han ser over foretagsbeskatt
ningen. Vi har oeksa en heskattning av foretagens inkomster. Men om han syf
tar till att minska aven denna inkomstbeskattning, lar han knappast heller i det
avseendet kunna folja allm!anna skatteberedningens redan framlagda eller van
tade ,forslag.

En annan sak 80m jag ocksa tvill,berora har ar utformningen av heskattningen
av aktier oeh andra realvarden. Dar har iinansministern som bekant inte fore
slagit nagra sarskilda atgarder i budgeten. Det finns en sarskild kommitte som
arbetar med hithorande problem, aktievinstutredningen, oeh den beraknas kunna
framlagga sina forslag senare i are Jag har .det intryeket att finansministern ve
lat ge foretagen en forman i samband ,med ·omsattningsskatten, darfor att han
inte ansett sig ge de hogre inkomsttagarna nagra sarskilda skatteformaner. Oav
sett hur darmedforhaller sig fa·r anda, savitt jag rforstar, ,manga hogre inkomst
tagare har i landet aven detta ar behalla en gammal forman, som for varje ar
blir alltmera orimlig, namligen den att vardeokningen pa aktier, fastigheter oeh
andra realvarden i alIt vtasentligt inte inkomstbeskattas.

Manforeslar som hekant ofta oeh garna sadana skattehojning!ar 80m inte
kommer att drah'baforslagsstallaren sj alv. J.ag :misstanker att sa var fallet aven
med professor Dahmen, nar han rforordade hojd skatt pa cigarretter. Sjalv ar
jag aktieagare - visserligen i myeket liten utstraekning -men jag kan inte
hegripa varfo,r de inkomster jag itillfors genom vardestegringen pa de aktierna
inte heskattas, Dar vartenda ore som jag annarsmodosamt fortjanar ihop imitt
arhete masie tas upp till heskattning. Om vi far en andring i aktievinstbeskatt
ningen av antytt slag .£orutsatter jag ·bI. a. att man far .ratt att gona ,motsvarande
forlustavdrag.

Fran aktievinstutredningen kan man val inte vanta nagot sa Iangtgaende for
slag. Det skulle inte sVa'mma med Jinansministerns direktiv till den utredningen
- om jag minns ratt. Men en inkomstbeskattning avaIl vardestegring pa aktier
oeh fastigheter skulle kunna ge ett kraJtigt okat skatteunderlag, vilket i sin tur
kunde mojliggora sankta skattesatser i inkomstbeskattningen. Det finns med
andra ord inget ont, som inte har nagot gott med sig.

Vidare vill jag fra:mhal1a att hedomningen av fragan om beskattning av real
varden naturligtvis sammanhanger med de problem som jag inledningsvis be
rorde, alltsa med var syn pa framtiden oeh vad vi vagar tro <>m den. Vid en per
manent hogkonjunktur med full sysselsattning skulle realvardeokningen bli mer
eller ·mindre hestaende, genomsnittligt sette Det kommer sa att saga nya vagor
med varje konjunktureykel, oeh det illustrerar oeksa vad jag sade tidigare, nam
ligen att den underskattning av aktiviteten somman ofta gor i prognoserna spe
lar en stor roll for den ekonomi8ka politi-kens utformning.

Jag harmanga ganger tidigare framhallit att det ar utomordentligt viktigt
att vi blir pa det klara med att overkonjunktur oeh inflationsrisker ar det stora
ekonomisk-politiska problem, som vi har framfor oss. Ofta har man emellertid
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den installningen till framtiden att de goda tidema kan ta slut nar 80m heIst,
och att vi mycket snart kan ,fa lagkonjunkturer. Med en sa,dan installning maste
det .rimligtvis vara mycket 'Svarare att :fa bukt med overkonjunkturen oeh infla
tionsrisken. Men vi har inte fatt nagot hardare konkurrensklhnat, .vilket man
fran sa rnanga hall sa ofta har pastatt. Vaid vi har fatt ar i ,stallet en mer eller
mindre stark inflation.

Den prisstegring vi haft har i landet har varit oeh ar utan tvekan stor. Jag
menade for ett ar sedan att vi skulle vidta skattehojningar, oeh enligt min me
ning borde de hojningar 80m nu foreslas ha kommit i fjol. Som det framhallits
i budgeten hanger visserligen prisstegringarna hlar ,samman med prisutveeklingen
i andra Hinder. Men det kan iinda inte vara lampligt oeh lyckligt att fora en
finanspolitik 150m den vi 10rt under senare tid, da det ,statliga lanebehovet under
loppet av en lang hogkonjunktur har okat stadigt. Ty sadan har jn den faktiska
utvecklingen varit.

Men jag tror inte heller att vi skulle ha kunnat sta sa sarskilt langt bara med
en sta~kare finanspolitik. For att komma langre behovs mer an en god Iinans
politik oeh en bra penning- oeh kreditmarknadspolitik. Vad jag har syftar pa ar
narmast arbetsmarknadspolitiken. Dar ar det lyekligtvis sa, attdet i den nya
budgeten ·foreslas betydligt okade anslag for hedrivande av en mera effektiv
oeh omfattande arbetsmarknadspolitik, 'Sam kan oka arbetskraftens rorlighet.

Men nar alIt kommer omkring 'behovs det ann'll mera, om vi skall kunna 108a
den JulIa sysselsattningens problem vid stabila priser. Enligt min mening racker
det inte ·med avtalsforhandlingar av .det slag som vi nu har, oeh att vi hedriver
den ekonomiska politiken alldeles separat vid sidan om dem. Sjalvfallet ar det en
myeket stor oeh viktig fraga hur vi skall kunna bevara avtalsfriheten har i lan
det. Men jag tror att vi alIa skulle vara 'betjfanta :av att herrar Geijer oeh Ku
gelberg oeh andra inblandade potentater samtidigt som de forhandlade tvingades
stalla fragan: Vilket naringsliv skall vi ha, oeh var nagonstans skall vi ha var
arbetskraft sysselsatt?

Det ar mitt bestamda intryek att arbetsgivarna ar ,mera negativa, nar det gal
ler att ta upp en strukturdiskussion - om jag sa far kalla det - ·om vaIt na
ringsliv, ,an vadman arpa :den fackliga sidan. Det ar inte sa lange sedan 
jag ltror det var i fjol hostas - LO:s ordforande i ett tal ifragasatte nodvandig
heten avatt ha vissa laglOneforetag oeh kanske t. o. m. laglonenaringar har i
landet.

Jag vill i det sammanhanget oeksa hanvisa till LO-skri;ften Samordnad 00
ringspolitik, i vilken problemet om atbetsmarknadens rorlighet oeh Iforanderlig
heten i vart naringsliv for nagra ar .sedan togs upp till behandling.

Nu skall jag inte hlar uppta tiden med att utveekla nagra tankar om hur en
sadan sammankoppling av avtalsforhandlingar och overlaggningar om den ek.o
nomiska politiken skulle kunna ga till..Men jag tror att det yore en angelagen
uppgift for finansministern att forsoka medverka till att sadana diskussioner
kommer till stand i vidgad utstraekning.

am herr Strang lyekas med det, tror jag att vi ,alla skulle vara att gratulera.

Bruksdisponent Bengt Lagercrantz: .Herr ordforande! Jag skall uppehalla
mig vid tva av finanspolitikens huvuduppgifter, ·dels ·dess medverkan till en opti
mal resursanvandning, ,dels dess uppgift att tiUsalnmans med penningpolitiken
astadkolnma balans i var ekonomi.
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De ekono·miska framstegen bestammes saviiI av vad jag viII kalla Ide direkt
produktiva faktorerna, representerade av produktionsappara1ten inom industri
och andra naringsgrenar, som de indirekt produktiva faktorerna ,representerade
av forskning, utbildning, administration, bostader och sa'mhallsbildning samt en
mangd hjalpfunktioner som aterfinnes saval inom den enskilda 'Som den offent
liga sek,torn.

Jag tror .man kan saga att vi ar eniga om att fordelningen av investeringarna
mellan dessa omraden skall goras med tanke pa optimal rframstegstakt, ·och vad
vidiskuterar ar aels hur mycket av vara nyskapade resurser 'som skall ·anvan
das for investering respektive konsumtionsokning, dels hur investeringarna skall
fordelas for ·maximallonsamhet.

Det ar svaTt nog att losa detta problem inom det enskildaforetaget och givet
vis 'annu '8varare att av.gora fordelningen ,meHan den enskilda och offentliga
sektorn, i all synnerhet som vi i sa liten utst~ackning Ihar nagra direkta mark
nadsmassiga kriterier pa efifekten av insatserna i den senare.

Foretagarna heskylles i allmanhet for obefogad pessimism i sina hedom
ningar av framtidsutsikterna ·med hansyn till konsumtionsokning, dvs. lone
hojningar, eller tiHdelning av resurser till den indirekt produktiva sektorn. Som
hevis pekar man pa den gynnsa.mma utveoklingen trots ·alla oka,de kostnader.
Pesshnismen sammanhanger emellertid medforetagarnas kannedom om hur
mycket lattare det gar att oka an att minska sina kostnader (det kanske ocksa
finansministern kanner till), och hur evart det ar att komma ur en ·olonsam
situation.

I framgang ar sjalvfinansiering mojIig, och da har man dessutom ·forutsatt
ningar att ,fa lana. Sa lange lonsamheten bestar kan .den saledes okas och ge plats
for nya loneokningar och belastningar :fran ·finansministern, och det ar dar-for
naturligt att man :med all ·makt slar vakt om lonsa'mheten, som ar nyckeln till
saval det egna foreta.gets som dess anstalldas och ,det aHmannas framsteg.

I detta langsiktiga vinstdelningssystem (aT det trots allt de ;direkt produktiva
resurserna Isom ar grundlaggande, och otn vi inte satsar tillrackligt pa aeBSa, ar
det risk for att investeringarna i de indirekt produktiva blir orantahla. Det ar
darfor allvarligt att foretagens investeringar .i sa manga ar varit oforandra.de,
samtidigt som den bffentliga sektorn expanderat oerhoTt kraftigt. Jag skulle
finna .det ganska naturligt, om finansministern i nagon man delade foretagarnas
i detta avseende nagot pessimistiska grundsyn, da {oretagens forhallanden i myc
ket paminner om landets. Sa lange man ar pa den sakra sidan har ,man an·anover
utrymme, medan man i motsatt fall ar tamligen maktlos.

Saval i foregaende ars som arets statsverkspropo.sition har .finansministern
ocksa poangterat de stagnerande investeringam,a inom naringslivet och aven
angivit att produktionshojningen 1965 inte beraknas hli lika hog som under
1964, darfor att vi n1armat oss taket for produktionskapaciteten. Han ,forutsatter
emellertid att investeringsokningen skall komma igang igen och antar en ok
ning pa 5 a 6 procent. Jag skulle garna vilja veta vad han haserar sin uppfatt
ning pa, och jag viII papeka att de goda avsattninggforhallandena iute har med
fort en ·motsvarande lonsamhetsstegring. De av budgeten astadkomna kostnads
hojningarna lar heller inte forhatlra laget i detta avseende. Foretagens investe
ringsvilja kan dock besta genom :forvantad lonsamhet pa nyinvesteringar, men
problemet blir da hur kapitalmarknaden skall klara detta.

Foretagsledarens pessimism ar ocksa heroende av ovissheten infor framtiden
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saval betraffande marknadsHiget, konkurrensformagan, finansieringsmojligheter
na oeh arbetsmarknaden som statliga oeh kommunala planer. I ·allt sto.rre ut
straekning soker vi emellertid att minska denna osakerhet genom en langsiktig
planering, dvs. pa basis av vidgade kunskaper skapa handlingsalternativ som for
beredelse for en under alla forhallanden oviss framtid. Detar myeket .tiUfreds
stallande att det statliga planeringsarbetet kommit igang pa allvar, oeh ,man ser
med forvantan {ram mot puhliceringen av de f01"'sta resultaten.

Med en suecessivt forfinad planeringsteknik oeh ett intimt samarbete mellan
enskild oeh offentlig planering 'bor det skapas batlre mojIigheter till en optimal
fordelning av resurserna inom den totalekonomiska ramen. Sy.ftet med en sadan
utokad privat och offentlig planeringsverks·amhet ar darvia inte att astadkomma
fast hundna planer utan att minska -Dvissheten om den totalekonomiska ramen
och den andra partens handlande samt att skapa en biittre handlingsberedskap.

Skall den offentliga planeringen ha nagon verklig mening, ar det emellertid
nodviindigt att fa in aven de kostnadskravande, politiskt beslutade reformerna i
langtidsprogrammet, sa att ide satts in i ett ekonomiskt sammanhang i stalIet
for atl som nu ·be.slutas val' oeh en for sig. Det ar markIigt hur valgorande en
Hlugtidsinvesteringshudget ar aven for valgrunda,de nya investeringsuppslag,
och jag un,drar om inte detta skulle kunna ge finansministern det manover
utrymme 80m h·an sa val1behover.

Jagberorde Dy-5S nackdelarna ,med att vi saknar 10nsamhetskriterier pa ef
fekten av insatserna i den .offentliga sektorn. Desto mer.a angelaget ar det dar
for att tiUampa marknadshushallning dar detta ar mojlig;t, -Doh man maste
darfor beklaga att det iute har gj orts nagot allvarligt .forsok att aterstalla en
fri hyresmarknad.

I den man marknadshushallning inte kan tiHampas aT det nodvandigt att
tinse att de 80m far del av servicen fran den offentliga sektorn verkligen be
talar for den, och jag ar inte overtygad om a,tt sa ve:pkligen sker overallt. Som
ett utmarkt exempel vill jag framhalla ·foregaende aIS hojning av tele-avgifterna
for att .finansiera utbyggnaden i snahbare takt samt arets beslnt aitt de kom
muner som har laga skatter inte i lika stor omfattning far ga ut pa lanemark
naden och darigenom ·minska kapitalutbudet.

I likhetmed professor Dahmen ifragasatter jag oeksa om bilismen betalar
de kostnader .den a!samkar samhallet. Vern betalar egentligen den oerhort ka
pitalkravande ombyggnaden av vara stader - iso-m ar ett resultat av de pa
grund av ihiltiitheten helt rforandrade kraven pa samhallsbildningen - oeh vem
betalar sjukhuskostnaderna ,for aHa trafikskador? Finansministern hrukar erinra
om hur stora bostaos- oeh samhallskostnader som blir foljden av foretagsex
pansion med personalokningar. Skulle inte detia kunna aterspeglas i krav pa
storre insatser vid nybyggda hus, sa :att anspraken pa statliga Ian ·minskades?

Slutligen vill jag i detia avsnitt berora vikten av att se till att tillgangliga
personalresurser verkligen utnyttjas. Det ar visserligen ett framsteg att vissa
av o~agenheterna med sambeskattningen borttages, men det ar beklagligt att vi
inte har fatt en rationell skattereform.

Vid tidigare ;debatter har finansministern och professor Dahmen presenterat
olika liknelser for ·att :beskriva samhandet mellan finans- oeh penningpolitiken.
For min del finner jag finansministerns liknelse med tva kommunieerande karl
for,trafflig, men da han uppenbarligen satt in en avstangningsventil mellan
karlen ar det hetydligt Hittare att anvanda professor Dahmens liknelse for att
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askadliggora .finansministerns politik, d. v. s. hans satt att hantera de .dar tva
tommarna - eller ena ,tommen rattare sagt. .

Nar konjunkturen har harft behov av stimulans, sa har finansministern oeh
riksbanksohefen pa ett utom.ordentligt samspelt satt kortmed losa tyglar. Ex
panderande oeh underbalanserad budget samt sankt ,ranta har gj ort god effekt.
FrisHippande av investeringsfonder har varit ett annat verksamt medel, som
emellertid fran saval rattvise- som effektsynpunkt borde kompletteras med fri
avskrivning pa ,byggnader som uppfores under den tid 80m fonderna far tas i
ansprak, sa att aven ,foretag som inte har haft mojlighet att i tidigare skeden
samla investeringsfonder .far en chans att konsolidera sig. Idet sammanhanget
kan jag inte underlata att Ipapeka de mindre tillfredsstiillande principer som
tillampats for frislappningenav fonderna under nuvarande hogkonjunktur. For
framtiden kan man kanske OekSa hoppas attfinansministern utokar sin arsenal
med reella skattesankningar.

I motsatt ekonomiskt liige med behov att bromsa en overkonjunktur ar eki
paget inte lika elegant..Redan 1964 borjade hasten ga ~betankligt Isnett med
med huvudet, oeh man Jragar sig om riksbanksehefen i ar skall .behova dra sa
hart i sin tom att hasten kan. se korsvennerna i ogonen.

Det ,forefaller som om finansministern resignerat i fraga om att verksamt
stoppa inrflationen med hjalp av finanspolitiken. Har det blivit med inflationen
som med vadret: aHa talar om den men ingen gor nagonting at den. Jag kan
inte finna att det vid nuvarande lage finns nagot annat verksamt satt an att
halla nere utgi£terna.

Pa detta S'varar givetvis 'finansministern att det ar fraga om automatiska
utgiftsstegringar pa grund av tidigare politiska beslnt. Detta minskar inte fi
nansministerns och regeringens ansvar. Det ar finansministems uppgi£t att
skapa utrymme for variation i statsutgi'ftema saval uppat som nedat, oeh att
dettamisslyekats visar hur nodvandig en langsiktig planering ar aven betraf
fande s. k. politiska beslut oeh <!eras ekonomiska verkningar.

Direktor BertiI ostergren: Herr ord.forande! Finansministern har i sitt in
ledningsanforande utforligt uppehallit sig vid de skattepolitiska atgarderna, oeh
jag skall hegransa mig till nagra reflexioner i anslutning till den del av fi
nansplanen 'Sorn galler skattereformen.

Skatteberedningens rfor.slag hestod av tre huvudkomponenter: mervardeskatt,
soeialforsakringsav.gifter -oeh den direkta skattereformen. Trots att jag suttit
med i skatteberedningen, oeh trots att jag inte reserverat mig pa samma satt
som Tord Ekstrom, viII jag and! inte kritisera finansministem ,for att h:an
vill gora ytterligare utredningar om ·mervardeskatten. Han har ·anfort skal for
det, oeh jag tyeker att i varjefall en del av dem ar hallbara.

I stallet for mervardeskatt 'foreslar 1inansministern tills vidare andra indi
rekta skattehojningar, Deh jag tycker inte att han kan kritiseras for att en mera
genomgripande indirekt skattereform far ansta nagot. En punkt i finansminis
terns anforande, som kan verka vilseledande, viII jag emellertid ·berora. Finans
ministern menar att ·medborgarna hellre tar en 9-procentig omsattningsskatt
an en 13-proeentig mervaJ}deskatt. Men de 'bada :skatterna kan inte utan vidare
jamforas med varandra. Det ar sakerligen en ratt allrnlan uppfattning att man
kan gora det, ·men i sjalva verket motsvarar den 13-proeentiga mervardeskatten
bara en hojning av omsattningsskatten fran 6 till 9,5 proeent.



ARETS STATSVERKSPROPOSITION 27

Daremot vill jag kritisera finansministern for att han inte tagit upp for
slaget om socialforsakringsavgi£terna. Jag ar forvanad over det, ty jag vagar
havda att forslaget om arbetsgivaravgifter i anknytning till ATP-avgiften var
den mest grundligt diskuterade och genom.arbetade delen av skatteberedningens
forslag. Det lorslaget anvisade en smidig vag for inkomstforstarkningar, sam
tidigt som det direkta skatte- och avgiftstrycket kunde minskas. Det ,borde fi
nansministern ha uppskattat. Forslaget lag dessutom i linje ·med den allmanna
utvecklingen av 'socialforsakringarna och med stravandena mot en storre sam
ordning mellan dem samt i linjemed de finansieringssystem som galler ute i
Europa.

Men systemet kraver en riatt lang overgangstid for att komma i Iull funk
tion. Jag ;menar darfor at! det hade varit sarskild anledning att utan .drojsmal
starta den fo~sta etappen i ,den reformen. Men finansministern ha.r i stallet valt
en omkonstruktion av ·folkpensionsavgiften, vilken forstarker effekten av den
forra aret horttagna avdragsratten och gor att finansieringen hlir ·mindre av
gifts- och ·mera skattebetonad.

Salvitt jag vet fick ocksa skatteberedningens for:slag om socialforsakrings
avgifterna allmarrt stod vid remissbehandlingen. Jag kan inte minnas att nagon
av de mera betydelsefulla instanserna hade nagra allvarligare invandningar :mot
forslaget. Jag kan intefinna att det pa den punkten har ifunnits anledning for
finansministern att vanta; jag efterlyser dar.for de motiv som legat till grund
har-for.

Finansministerns forslag star alldeles tveklost i strid ;med huvudlinjerna i
skatteberedningens forslag. Den starkaste kritiken maste riktas mot forslaget
om den dir:ekta statsskatten. Dar gor .finansministern tre operationer, en ,med
folkpensionsavgiften - som jag redan har 'berort - en med kommunalt skatte
av.drag (rIor en skatt som aldrig har existerat!) och en med skatteskalorna.
Alla dessa operationer verkar pa samma satt: de gor stigningen i skatteskalorna
brantare och forstarker progressiviteten i vissa avsnitt.

Skatteheredningen foreslog en reell marginalskattesankning i praktiskt taget
hela skatteskalan. ·Lontagarorganisationernas representanter i beredningen och
en Jorvanansvart hred remissopinion - tjanstemannens, arhetsgivarnas, na
ringslivets och jordbrukets organisationer samt manga Hinsstyrelser - ville i
det avseendet ga annu langre an .heredningen..Denna opinion ansag att de hoga
marginalskatterna skulle ,fa olyckliga verkningar fran samhallets synpunkt.

Men finansministern gar i rakt motsatt riktning. Hans marginalskattesank
ningar motsvarar totalt ungefar halften av skatteberedningens forsta etapp.
Dessutom galler de hara vissa hegransade skikt i skatteskalan och motverkas
av den omkonstruerade folkpensionsavgiften. Totalresultatet blir foljaktligen en
progressionsskarpning.

Det positiva draget i den direkta heskattningsreformen ar att vi far en Iri
villig sarbeskattnin.g. Arhetskraftforsorjningen ·ar en strategisk punkt i hela var
ekonomiska politik, och :for att klara den hlir vi i 'allt hogre grad beroende
av de gi'fta kvinnomas ar'hetsinsatser - ja, i avgorande g,rad heroende av dem.
Man far verkligen h,oppas att den praktiska utformningen av den Ifrivilliga
sarbeskattningen - 80m viannu inte vet nagonting om - hlir sadan att denna
moj.lighet att stimulera gifta kvinnors forv,arvsarbete inte forfuskas samt att
det skall ga sa snabht att utarbeta ett forslag till ,fullstandig siirbeskattning, att
vi kommer thort fran den nuvarande situationen. Det ligger sjalviallet inte i
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linje med den onskvarda utvecklingen pa :arbetsmarknaden att utforma skatterna
sa att kvinnorna for.edrar att stanna hemma.

Finansministern sade i sitt inledningsanforande att det finns 1 milj on rfa
miljer, dar hllstrun inte kan fa -forvarvsarbete. Herr Strang menade val att
det ,finns 1 miljon familjer har i landet, dar hustrun inte Jorvarvsarbetar. I
manga fall kan hustrun fa forvarvsarbete, och pa manga omraden Iormligen
ropar man e£ter arbetskraft. Det ar bara en del av <lenna miljon gifta kvinnor,
som inte kan fa forvarvsarbete. Forsta gangen jag horde finansministern an
vanda det uttrycket var Ii radio. Da trodde jag att det var en ren felsagning.
Men sedan horde jag samma sak i TV i gar. "Felsagning igen" , tankte jag.
Men nu har jag hortdet upprepas for tredje gangen har i kvtall, och darfor
vill jag nu be finansministern 'att ratta den felaktigheten i sitt mauUiskript till
det .fjarde anforandet.

Utover storre och mera ja'mnt fordelade marginalskattesankningarforeslog
skatteberedningen 'ocksa horttagande 'av folkpension5avgifterna samt hojning av
forvarvs- och ortsavdragen. Man far en uppfattning om skillnaden mellan skatte
heredningens och ,finansmini1sterns fo,:r:slag, nar man konstaterar att ·heredningen
har :beraknat inkomstskattetiteln till 6,5 miljarderfor ar 1966, medan finans
ministern -for nasta ,budgetar raknar med 10,8 miljarder. Kven om skillnader i
b.erakningsgrunderna gor den faktiska skillnaden nagot mindre, visar siffrorna
andit att finans-ministern.s forsIag iute stammer ;med huvudlinjern:a i skattebe
redningens forslag. Jag vill ocksa i likhet med Tord Ekstro·m understryka att
finansministerns ,forslag inte innebar nagon egentlig forskjutning Iran direkt
till indirekt beskattning.

Men nar det galler avvikeIserna ,fran skaitteberedningens forslag betra.ffande
den direkta skatten har finanSlninistem i varje fall enmotivering, namlig.en
inkomstutj amningen ()ch onskemalet att skattebordorna skall fordeIas cIter !bar
kraft - eUer hur man nu vill uttrycka det.

Jag tror vi ar ganska manga 'som vill ge finansministem det erkannandet
att den ekonomiska politik, 80m han star som malsman for, i ,manga avseenden
har varit framgangsrik. Men liksom allting annat har ,den ()cksa sina svag·a
pun~ter. Jag viII har berora tva Isadana.

En svag punkt ar overtron pa de extremt hoga marginalskatternas :betydelse
fran fordelningspolitisk isynpunkt, dvs. som medel att forbattra de Iagre in
komsttaga.rnas situation. Jag skall har i korthet forsoka ange va~for j.ag menar
attdet ar en overtro.

1) De mycket hoga marginalskatterna har sa ringa statsfinansiell -betydeIse,
att de inte ttillfor de Iagre inkomsttagarna nagra fordelar. Lat oss anta att
man bygger ut finansministerns marginalskattesankningar sa, att det t. ex.
blev en 4-procentig sankning i inkomstskikten mellan 30 000 ·och 100 000
kronor. Det skulle inte kosta mer an ca 70 miljoner, d. v. s. 0,3 procent av
statsinkomsterna. Om man gor det hetydligt djarvare experimentet att be
gransa den hogsta statIiga marginalskatten till 40 procent, sa skulle det
kosta ungefar 200 miIjoner kronor, d. v. s. 0,7 procent av statsinkomsterna.

Med de hoga marginalskatterna topphugger ,man medelhoga och hogre in
komster men ,tiUfor inte de lagre inkomsttagama nagra namn-varda ekono
,miska ,fordelar.

2) Progressiviteten gor sig gallande paden dekIarerade inkomsten, men denna
ger inte nagot rattvist uttryck ,for den ekonomiska barkraften. Vi vet genom
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statistiska undersokningar att vissa nominelIt Uigr.e inkomsttagare, t. ex.
jordbruka-re, har konsumtioll's- och skatteutgifter som hogst avsevart over
stiger den deklarerade inkomsten.

Manga faktorer, t. ex. utnyttjande av avdragsgilla utgifter, inkomsternas
fordelning i tiden, skatteflykt och Inycket annat - vilket alIt ar mycket ut
bredda foreteelser - gor att arsinkomtsten ar en dalig ,matare av skattefor
magan. Darfor drabhar progressiviteten i viss utstrackning 'blint och slump
massigt. De fordelningsmassiga effekterna blir darfor delvis andra an de
avsedda.

Den amerikanske ekonomen Henry Symons :skrev pa 1930-talet att politi
kerna Tostar igenom hoga progressiva skattesatt,ser, som de stolt .forevisar for de
stora valjargrupperna, och i tysthet paminner de sedan sina imera va1situerade
gynnare om kryphalen. J\tlen hur gar det for dem som inte har nagra :kryphal?

3) Betraftfande den omdiskuterade fragan om pr;ogressivitetens inverkan pa
arbetsvilja och sparande viII jag av tidsskal bara erinra om att t. ex. lands
hovding Per Eckerher.g i sitt remissyttrande anfort en sadan inverkan 80m
skal for :att reduceramarginalskatterna mer an vad skatteber.edningen fore
slagit.

4) Prog-ressiviteten har i vissa fall en tendens att overvaltras via lone- och
prisbildningen. Det forrycker progressivitetens erfekt ytterligareoch verkar
i vis'S utstrackning kostnadsuppdrivande.

5) Den ,starka progressiviteten forsvarar en losning av familjebeskattningsfra
gorna, v.erkar likaledes forsvarande vid forsoken att losa fragan om defi
nitiv kallskatt och har ogynn,samma psykologiska verkningar. Den upp
fattas na;mligen ofta som orattfar.dig, nar den eliminerar mer an halften av
en inkomlstokning som uppnatts genom okade arhetsinsatser.

6) For att forbattra de lagre inkomsttagarnas :situation :behovs inga extrema
·marginalskatter utan i stallet strukturpolitiska atgarder inom social-, ut
hildnings-, arbetsmarknads-, narings- och lonepolitiken.

For att inga missforstand skall uppsta, vill jag understryka att jag aIls inte
fornekar ,progressivitetens ,fordelningspolitiska hetydelse i stor.sta allmanhet. Men
jag havdar att det finns en tendens att over-skatta den Iordelningseffekt 80m
~pnas genom extrem marginalskatt. M·an far latt det intrycket att de hoga
marginalskatterna sna-rast uppehalles som en politisk symhol for inkomstutjam
ning. Jag havdar ocksa att det ,finns manga andra faktorer, .som vi maste ta
han'syn till, an hara den mycket 'hegransade fordelningseffekten hos extrema
marginalskatter.

Detar pa tiden att ·man fran fackekonomiskt hall har i landet horjar roja
upp i vidskepelsen kring de extrema marginalskatternas fordelningspolitiska
effekt. Det ar anmarkningsvart att ekonomema i Sverige har diskuterat dessa
fragor sa mycket mindre an sina kolleger i andra lander. Jag tror t. ex. att
man mycket 'salIan diskuterar de fragorna har i Nationalekonomiska foreningen
--:- om det nu kan vara for att det inte anses riktigt fint att gora det, eller
vad det kan :hero pa.

Den andra svaga punkt i den ekonomiska politiken som Jag har vill berora
ar motviljan mot langtidsplanering. Det brukar saga:satt .det ligger i politiker-.
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nas natur att skygga for en langsiktig malsattning, och ifinansministem ar 1

det avseendet en typisk representant for politikerna. I finansplanen .sager han
att en bindning till ett langtidsprogram - 80m skatteberedningen foreslagit 
"knappast ar forenlig med principerna for en aktiv och e£ter konjunkturut
veeklingen anpassad -finanspolitik".

Jag har for min del iute uppfattat skatteberedningens program pa det sattet.
For det iforsta lforeslog ,beredningen att huvuddelen av aJtgarderna skulle in
sattas ·redan forsta aret. Det var bara vissa atgarder 80m skulle verka pa
Uingre sikt. For det andraar det sj alvklart att budgetbalansen lika val som
speciella 'atgarder, exempelvis pa foretag·sbeskattningens o.mrade,maste kunna
variera.s.Men det utesluter ju inte att man kan .fora en rampolitik pa skatte
omradet och att man har en langsiktig malsattning ·for de onskvavda skatte
re£ormerna, en malsattning som man arbetar mot inom den variationsram som
en aktiv konjunkturpolitik kraver. Jag har 'Svart att forsta att man over huvud
taget kan 'bedriva en ekonomisk langtidsplanering utan en Hingtidsplan ocksa
pa skatteomradet.

Men finansministern ar en overraskningarnas och improvisationernas man.
Arets hudget berattigar honam tyvarr inte till titem improvisationernas ·mastare.

Professor Leif Muten: 11err ordforande! Vid de juridiska fakultetema har
vi nagot som kallals for praktikerundervisning. Kvallens foredrag har styrkt
min uppfattning att en serie i finanspolitik av herr StIiang .skulle vara en
verklig "panggrunka". Det ·ar av flera skal synd, att statsradet knappast har
tid att ge ,den.

Av tidsskal skall jag inskranka mig till att tala om sadana saker i budgeten,
som jag tycker illa -om. Vad jag da sager ar rent personligt. Jag foretrader
iute Dagon organisation eller annan intressegrupp.

Det iforefaller mig som om marginalskaotteproblemet, sarskilt den s. k. puc
keln, iute har fatt nagon sarskilt lyeklig behandling i Iorslaget. Det ar :gott oeh
val att sjalva skatteskalan andra,s i utjiimnande riktning. Men sankningen av
marginalskattesatserna i puckelomradet forefaller att i de flesta fall - jag
undantar omradet mellan 16 000 och 24 000 kronor i heskattningshar inkomst
for gifta - :mer an kompenseras av den marginalskattehojning som det and
rade utskyldsavdraget oeh de andrade folkpensionsavgiftema for med sig.

Betraffande folkpensionsavgifterna innebar de nya reglema att de kommer
in i marginalskatteberakningen aven ovanfor det proportionella skiktet. Skatt
skyldiga ·med en ve~klig inkomst fran ca 17 000 till ungefar 40 000 kronor far
darmed 4 procent hogre marginalskatt, e£tersom folkpensionsavgiften inte heller
ar avdragsgill. Utskyl.dsavdragets forandring innebar for de skattskyldiga 80m
har mer an 18 000 kronor i sammanraknad nettoinkomst och - heroende pa
den kommunala utdebiteringens hojd - mindre an nagonoting mellan 23 000
och 42 000 kronor i sammanraknad nettoinkoID,st, att kommunalskatten kom
mer !inmed sin f.ulla hojd i deras marginalskatteberakning i staIlet for att bli
reducerad med 'vardet av utskyldsavdraget.

Det ,finns ocksa en :del annat att saga om dessa andringsforslag. Om man
viII gora om folkpensi0 nsav.giften pa foreslaget satt, forefaller det mig finnas
kvar sa sma skillnader mellan avgiften och den vanliga statsskatten, att det
borde vara mera ·.ration.ellt att haka in den. Eller finns det verkligen rationeUa
skal att hefria personer runder 18 och over 66 ar samt Mir ej mantalsskrivna
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personer, aven om de arbetar har, och har ·mantalsskrivna utlanningar fran
stater ·med vilka vi inte har traf.fat avtal om social trygghet? Finns det Dagot
skal att r.estituera Iolkpensionsavgifter just till italienare, ,som flYittar hem? Det
gor vi nu enligt sar,skHt ·avtal.

Egentligen ar det bara en vasentlig skillnad kvar :mellan folkpen'sionsavgiften
oeh statsskatten, oeh fragan 'ar om den ar sarskilt valmotiverad, namligen det
gemensamma avgiftsmaximum for gifta och ·ogifta. Fran synpunkten av den
s. k. troskeleffekten mot hustrns arbete kan den regeln visserligen vara hra i
en del inkomstgrupper, men i gengald innebar .den att man i vissa inkomst
skikt i narheten ·av .den nya tudelningsgransen ger ett i och for sig knappast
motiverat, siirskilt privilegium som gar langre an tudelnin.gen.

Om vi senare viII genomfora allmanna skatteheredningens forslag till grund
skyddets finansierin.g, innebar inforandet av ratt till ortsavdrag tfran avgifts
underlaget for folkpensionsavgiften ett betydande hin'der. Antar man att ar
betsgivaravgiftema ytterst far baras av de anstallda, kommer namligen en
sadan reform att kunna ·framstallas som en myeket 'betydande skat'tehojning for
de lagsta inkomsttagarna.

Men om meningen ar att avvisa skatteberedningens forslag i denna del, fO're
faller det mig 'hetydligt mera ra·tionellt att haka in folkpensionsavgiften i den
statliga inkomstskatten.

Den nya formen for berakning av utskyldsavdraget forefaller tekniskt h.e
svarlig. Om vi i prineip ·bibehaller nuvarande hlankettuppstallning - och den
ar av atskilliga skal svar att komma ifran - ·maste man tfylla i ·blanketten till
en bit in pa sidan 3, sedan ga over till fjarde sidan oeh gora den halv.fardig,
darpa slutfora tredje sidan och till sist ga fram till slutsumman pa sidan 4.
Man undrar vad deklarationsbyraerna skall ha for det hesvaret.

Fran fordelningssynpun~t ar reformen inte heller sa lyckad. Den ger mye
ket till skanebonderna oeh ganska litet eller ingenting aUs till de sma inkomst
tagarna i N-orr.lallds hogskattekommuner. Som norrlliinning ogillar jag detta.

Betraf£ande den indirekta ~beskattningen har jag svart a,tt forst! meningen
med att i normallaget ha en skatt pa foretagens inv.esteringar. Nar i England
Riehardson-kommitten pa 5vaga grunder avvisade mervardeskatten, .gjorde man
detta i en situation, dar nagon beskattning av foretagens investeringar inte
aIls var aktueU. .Danskarnas insta1lning ar i stort sett positiv, fast den heskatt
ning av investeringsvaror man dar har bara dra1hbar en ·myoket liten del av
foretag.ens investeringar. Argumenten ·mot mervardeskatten i Danmark har
hittills snarast varit vissa :gruppers radsla for att den skall hli ,for givande for
finansministern. Ty.skarna har haft vissa svarigheter att fa igenom sin reform,
men de argument som dar varit aktuella kan knappast ha samma slagkraft
har i landet .med vara ,forutsattningar.

Skatteberedning.ens utomordentligt genomtankta mervardeskattforslag ar dess
hattre inte heller stiliserat pa franska. Det ar oriktigt att av den speciella oeh
onodigt komplicerade gestaltning ,sommervardeskatten fatt i ·Frankrike dra
nagra hestam:da slutsatser i fraga om hur skatten skulle komma att se ut hos 05S.

Det sags nu att det inte ar meningen att helasta 10retagens inv.esteringar sa
hart, oeh att man dar,for skall lata omsattnin.gsskatten pa kapitalva.ror sta kvar
vid den gamla nivan. Men detta ar inte nagon riktig beskrivning av laget.
Genom att det lO-procentiga avdrag.et fOT investeringar tas hort far vi i sjalva
verket en nagot storre skattehojning for de investeringar 80m berorts av 10-
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procentsavdraget an den ungefar 3,S-procentiga lskattehojning som bliraktuell
for konsumtionsvarorna.

Rent tekniskt forefaller det ocksa som om :den nya .regeln om att investerings
varor enda'St med 60 proc.ent av forsa.ljningsvardet skall inga i saljarens skatte
pliktiga omsattning, skulle erbjuda atskilliga komplikationer. Vi far en blan
kett, som med oforandra,de regler i ovrigt innehaller roouktioner dels for var
det av fore tidigar.e omshojningar kontraherade leveranser, dels for leveranser
av trahus, f. n. till 70 procent, dels for restaurang- och serveringstjanster med
tva olika procenttal och slutligen nu ocksa for kapitalvaror.

Det forefaller ocksa besvarligt for en saljare att avgora vilka av de varor
han ·salj.er 80m har karakrtaren av trearsinventarier for koparen och vilka iute.
Detta ar sarskilt olyckligt eftersom ett rymligt samvete hos en saljare kan
starka hans stallning gentemot mera skattenoggranna konkurrenter. Slutligen
forefaller 60-procentregeln inte att tillata nagon sadan korrektion i koparens
redovisning som vi for narvarande har som utvag, nar en ;foretagare ·forvarvat
omsbelagda va,ror eller fornodenheter for omsattning eller forhrukning i ro
relsen.

Vern vet om inte aven dessa regler kommer att i lika hog grad som mer
vardeskatten krava den personalforstarkning so-m lansstyrelsema av helt natur
liga 'skal pa.ssat pa att yrka i samband med mervardeskatteremissen.

Om vi sa smaningom i alla JaIl skall fa en mervardeskaitt, forefaller oms
hojning.en att forsvara den omlaggningen. Det blir nlamligen ett hekymmermed
behandlingen av de investeringar 80m gOTes i skarven, om avdrag for ingaende
skatt inte medges ocklsa for sadan allman varuskatt 80m helastat investeringar
gj olida fore ,mervardeska,ttens inforande. Skulle vi infora mervardeskatten i
samma ogonblick som vi slopar lO..,procentsavdraget, bleve det problemet inte
aIls lika svart.

Till den indirekta heskattningen hOT ocksa energiskatten. D.et ar forvanande
att denna bibehalles ar efter ar. Kan det verkligen vara vetrtigt att !beskatta de
sv.enska kraftkonsumenterna, ;samtidigt 80m vi dumpar elstrom till kontinenten?
Ocksa ·skatten pa fasta och ,flytande branslen ar en underl,ig helastning av pro
duktionen i detta land, vars lokalisering och klimat verkligen inte innebar
nagra relativa fordelar nar aet galler energikravande produktion.

Nu sags det i ,finansplanen att varken om·sen pa kapitalvaror eller energi
skatten visat ;gig odesdiger for var internationella konkurrensformaga. Den prog
nosticerade utvecklingen av hytesbalansen :forefaller inte precis hygga under
den optimismen. Vi 'maste oeksa tanka pa att den exportutveckling vi haft inte
mill'st kan tillskrivas sadana industrier so.m varvsindustrin, ,betraffande vilken
det ,framstar 80m ettrent han att tala om vart gynnsamma konkurrensHige.

Eftersom det tyeks hora till god ton i ,kviill a;tt foresla skattehojningar for
sin egen del, skall jag ga in pa .ett sadant omrade, namligen egnahemisbeskatt
ningen. Trots att min inkomst 'ar Tatt hygglig, atnjuter jag som ,radhuSliigare
en faktisk skattesubvention pa ungefar 5 000 kronor om aret, en subvention
som j,ag ,inte tycker att jag har gjort mig sarskilt fortj ant av. Sehablontalet
ar redan nu orimligt lagt ,med sina 2% procent. Och i samband med att {as
tighetstaxeringsvardena nu hojs en smula ar finansmini,stern redo att tores}! en
ytterligare sankning till 2 procent. Ar det rimligt?

I dag kostar banklanen omkring 8 procent, och med nagon omtanke har
man 180m sparare inga svarigheter att placera ·sma pengar till atminstone 6--7
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procent'S effektiv ranta. Varfor skall man da anta att de pengar en egnahems
agare satt in i sitt hus ger en nettoforrantning i form av bostadsvarde - om
kostnaderna avdragna - pa hara 2% eHer 2 procent av ett taxeringsviirde,
som varken hittills eHer efter arets hojning kommer att ·motsvara vad han g.ett
for eller skulle kunna fa for huset?

Naturligtvis igar .det inte att stalla dessa ·forhallauden tillratta pa en gang.
Manga manniskor har ju kopt fastigheter, som de inte skulle ha rad att ho i,
om .det inte vore for :moj1igheterna att fa ett skattemassigt underskott. Men
det horde atminstone inte bli tal om att siinka schablonprocenten, nrar rantan
hojes. En rimlig politik horde vara att gora tvartom.

Ocksa pa konsumtionsheskattningsomradet har vi ett privilegium pa :hostads
siaan, darigenom att det ar byggnadsinvesteringarna och inte bostadsnyttj an
dets vaTde som ,beskattas. Den som har tur att ha ett hus som byggts utan oms
eller med lagre oms an den nu foreslagna far gladje av att hans gamla fastighet
i princip gar upp i yarde motsvarande den fordyring av nya tastigheter som
omsattningsskatten ger.

For att motverka hyressplittringen kunde det vara rattvist att frita hygg
nadsinvesteringarna Imen i nagon .form beskatta nyttjandet av ba,de nya och
gamla hus. Det ar ocksa tankbart att en sadan reform skulle kunna gora sin
nytta inom ramen for en storre o·mlaggning av var bostadspolitik.

I varje .fallforefaller .mig skonsamheten mot egnahemsagarna forvanande,
nar man tanker pa att de i ar praktiskt taget bOT gratis. Den 8-procentiga
rantan ko'Star ju i realiteten redan med en sa lag marginalskatt som 40 pro
cent ;bara 4,8 procent i nominella termer. Med 5 procent prisstegring - och
pa .fastigheter .Iar den vial snarast hli stoTre - Kommer ,man fram till en
negativ kostnad pa 0,2 procent. En skattebetalare i den situationen forefaller
knappast vara i 'behov av ytterligare privilegier.

Ekon. dr Lars Nabseth: Herr ordforande! Det har hlivit litetsent, och
vi sitter val alla och vantar pa finansministerns svar pa de inlagg som gjorts
Dch de synpunkter som framforts. Darfor skall jag fatta .mig kort och endast
berora ett par problem. Jag atervander da till den diskussion Vii hade i horjan
av kvallen om den samhallsekonomi,ska balausen.

Finansministern har valt attbegransa den totala efterfragan dels genom
att dampa okningstakten i bostadsbyggandet, :dels genom att begransa den
privata konsumtionen. Vad bostadsbyggandet betriiffar, vet vi emellertid att
finansministern ocksa forra aret vid den har tidpunkten sade aU hostadshyg
gandet endast skulIe oka ett par procent under det kommande aret. Men den
faktiska utvecklingen !blev i stallet att vi fick en uppgang ·mOO inte mindre an
10 procent. Det fordras uppenbarligen 'mycket stor ,fasthet av finansministem
fO'r att han skall kunna sta emot trycket att ytterligare oka bostadsbyggandet
aven i ar och darigenom oka efterfragan.

O·m vi sedan sel' pa den privata konsumtionen, hal' ·finansministerns skatte
atgal'der enligt kalkylerna medforten b.eg.ransning fran en ·beIlaknad okning av
drygt 3 procent till ca 2% procent. Det kan sagas vara en mattlig hegransning
och finansministern skulle da kanske ocksa kunna sagas ha gjort en realistisk
kalkyl hal'. Men samtidigt visar ett studium av d.en privata konsumtionens ut~

veckling under .de senaste 15 aren att det bara al' under tvA a·r som vi har
haft en Higre okning an vad -Born heraknats for 1965. Det val' aren 1957 och
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1960. Sistnamnda ar infordes omsattningsskatten ·fran 1 januaci. 'Nu ar det i
stalIet fraga om en nojning i mitten av aret. Jag tror darfo,r det finns stor
risk for att den privata konsumtionen stiger mer an som beraknats.

Sa gar jag i sta1let over till den sektor, dar jag tyeker att finansministem
i alltfor liten grad har fors.okt att haHa tillhaka utgi£tsokningarna, n1amligen
den offentliga sektorn. Nu sager finansministem visserligen i finansplanen
att hudgeten ar ett resultat av en hardhant granskning av utgifterna, men det
maste han ju aUtid saga. Ser vi pa den faktiska utveeklingen av den offentliga
sekltom i ar, finner vi dar en fortsatt myeket snahb stegring.

Det har sagts ·att vi :skal1 ha en konjunkturvariation av utgiftsexpansionen
inom den offentliga sektorn, men det tyeks inte hlimyeket av den saken under
den hiir konjunkturuppgangen. Aren 1963--1965 kan enligt ·min mening pa
manga satt jiimforas ,med utveeklingen under aren 1959-1961..Den gangen
hade vi en verklig konjunkturvariering av hade de of.fentliga jnvesteringarna
oeh den offentliga konsumtionen. Under 1959 hade vi fortfarande en outnyttjad
kapaeitet; da steg den offentliga verksamheten myeket snabbt. Men under
1960, da vi nadde det ,fuUa kapaeitetsutnyttjandet, sjonk faktiskt de offentliga
investeringarna, oeh den offentliga konsumtionen okade endast langsamt.

Under 1961 okade" visserHgen bade de offentliga investeringarna oeh den
offentliga konsumtionen, men uppgangen var klart lagre an nationalproduk
tens stegring. I ar har vi i stallet en okning av den of.fentliga konsumtionen,
som tyeks bli den storsta vi haft under 1960-talet.

Aven de offentliga investeringama fortsiitter att stiga myeket sna-bbt. Det
ar dar inte· sa ,myoket fraga om de statliga utan fas-tmer om de kommunala
investe~ingarna. ,Den uppgang i den kommunala sektoms investeringar som vi
haft under de senaste aren, irunda tallO-IS proeent per ar, kommer att
fortsatta aven under 1965. Enligt min mening har finansministem varit ,for
slapphant mot kommunerna. Givet ar alt det dar linns en stor mangd nod
vandiga oeh myeket angelagna investeringar, men jag har litet svart att se
varfor exempelvis inv.esteringar i kommunala fr.itidsanlaggningar skall ·betraktas
som mera nodvandiga - oeh darfor prioriteras - an sadan konsumtion som
innebar att medborgarna koper skidor o. d. for att idka friluftsliv ute i na
turen. Jag tyeker att ,finansministem borde ta upp det rforslag som redan sta
hiliseringsutredningen framforde, oeh som nu ater framforts under hOsten,
om a.tt konjunkturvariera staten.s bidrag till kommunerna.

Sedan 'ar det annan fraga, som jag oeksa vin herora, namligen den andrade
beskattningen pa investeringar. Professor Muten har redan namnt att skatte
forandringarna i realiteten innebar en hojning av beskattningen jamfort med
1964 .for saval naringslivets hyggnads- som maskintinvesteringar. Enligt min
mening .rimmar detta ,myeket ilIa moo finansministerns tal om att man skall
stimulera investeringsverksamheten inom industrin.

Jag viII ocksa saga till Tord Ekstrom att det ar min uppfattning att det i
normalHigen inte skall vara nagon beskattning av investering8ve~ksamheten.

D.et ar 'bara under externa hogkonjunkturer vi behover en dylik beskattning,
medan man vid lagkonjunkturer far stimulera investeringsverksamheten genom
att frislappa investeringsfonder o. d. Jag forstar inte varfor man skall ha en
heskattning 80m vi vet v.erkar snedvridande pa produktionsinriktningen.

.Omsattning,sskatten pa investerings- oeh tforbrukningsvaror innebar att man
diskriminerar kapitalintensiva foretag j am,fort med arbetskra,ftintensiva, sam-
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tidigt som :man sager att vi maste forsoka investera sa att vi sparar arhetskraft.
Skatten i fraga ,innebar oeksa att man uppmuntrar foretagen att gora saker
sjalva i stallet ,for att kopa utifran - samtidigt 80m man i andra sammanhang
sager aU det galler att fa sa mycket speeialisering som mojligt.

Det ar min uppfattning att vi har maste ·fa en andring till stand, om vi
skall fora en rationell och utvecklingsframjande ekonomisk politik.

Fil. lic. Gunnar Lindgren: Herr ordforande! Vi langtar sakertalla efter
att fa hora .finansministern kommentera det som anforts i de ·debattinUigg som
gjorts. N,ar han gor .det, skulle jag mycket garna vilja ha svar pa en fraga.

Enligt allas var mening tanker finansministem ovanligt klart i samhans~

ekonomiska fragor, ,men jag vill garna veta mera hestamt va,d han menar,
nar han i budgeten sager: "Det ar ett samhallsekonomis~t riktigt budgetforslag
med ,rimlig chan.s att ga igenom i den svenska riksdagen."

Jag lutar at den uppfattningen att det sagda ·ar riktigt, men jag viII som
sagt anda veta ·mera precis vad finansministern menar. Han har sagtt ungefar
detsamma har i kvall, aven om formulerin.gen varit litet annorlunda. Vilka
krav pa riktigh.et ligger :hakom de ekonomiska analy.serna, nar finan'sministern
sager att det ar ett samhaIlsekonomiskt riktigt budgetforslag?

Hur ar det t. ex. med bedomningarna av invesreringsutveoklingen inom in
dustrin? Finansministern hetraktar den utveeklingen som ett sjukdomssymptom
i var ekonomi, och .det gor det aktuellt for honom att ,foreta ingripanden av
visst slag. ,Dar vill jag 'Stalla den mycket vasentliga Iragan: Vad bygger Iinans
ministern sin diagnos pa, oeh vad ar det for symptom han iakttagit?

Savitt jag forstar bygger herr Strang sin upp.fattning forst ·oeh ,fram,st pa
investeringsstatistiken, alltsa pa den aviserade summan av industriinvestering
arna. Kurvan for dessa investeringar tenderar altt planas nt, kanske ocksa att
ga ned. Men vad sager lstatistiken om det som har skulle vara ett sjukdoms
symptom, alltsa om industrins utbyggnad kvantitativt ,mot fortsaJtt produktions
okning? Pekar si£frorna .da pa sjukdom?

Det ar hogst tviv.elaktigt, sa litet som sta,tistiken sager. Uppeuhar.t ar ·att
industrierna inboIides ar mycket olika med avseende pa det som vi hrukar
kalla "capital output ratio". Vi har mycket kapitalinrensiva industrier som
livsmedels- och kvarnindustrierna, och vi har svagt kapitalintensiva, t. ex. bryg
geriindustrin. Det behovs hara en liten forskj utning i inflationi'stisk riktning
for att expansionsproeenten i olika industrier skall ge helt olika utslag i .de
investering·shelopp 80m atgar for att klara expansionen.

Vidare ar det alldeles uppenbart att det som verkligen sager nagonting om
kapacitetsutvecklingen ar vad som ar ;brutto- och vad 80m ar nettoinvesteringar.
Den del som ar reinvesteringar ger inte nagon kapacitetseffekt, endast nyin
vesteringar betyder att produktionskapaciteten vaxer. Och hur det forhaller sig
vet vi inte, da statistiken ingenting sager om det. Darfor borde den andras,
sa att den kan ge svar pa vilken tolkning som ar riktig. Det svaret skulle man
ganska latt kunna fa ,fram genom att gruppera om analy,serna i anslutning till
investeringsundersokningarna, vilket inte skett.

D.etta ar andra gangen som investeringsstatistiken kan forvilla - jag pastar
inte att den gor dm. Jag trodde det var en tillfallighet, nar ·finansministem
1961 anvande precis samma statistiska siffror vid konjunkturhedomningarna.
Har har ·man alldeles forhisett att vad den statistiken visar med avseen,de pa
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konjunkturerna sammanhanger med att konjunkturef,fekten kommer fran tva
hall. Den ena effekten kommer darav att en del av kapaciteten absorrheras av
annat an varor som kan :mota efterfragan. Den andra konjunktureffekten
ligger dari, att nar investeringarna ar gjorda, paverkar de kapaciteJI:en med
utbud. Vi far alltsa a ena sidan en efterlrageeffekt och a andra sidan en
deflationseffekt. Den statistik vi har sager ingenting om detta. Den kan inte
anva,ndas for den konjunkturanalys och hedomning som finansministem gjort.

Varken 1961 eller nu har jag kunnat marka att man inom finansdeparte..
mentet gjort nagon rej,al insats for att skapa ett analysinstrument, 80m talar om
vad ,finansministem i dessa stycken viII veta. Jag fragar diirfor: Pa vilken
kvalitetsniva va-d galler analysemas riktighet ar det som ,finansministem grun..
dar sina pastaenden?

For en vetenskapsman ar det mycket intressant att konstatera, att finans
ministern har resur'ser 80m ingen annan har i landet, men anda ar han for
vanansvart ointresserad av mojlighetema att gora nagot av dem. AlIa forskare
pa detJta omrade som viII ha svar pa nagon :fraga kan av finansministern .fa
det onskade svaret, om herr Strang hara vill igangsatta det arhete 80m he
hovs harfor. Han har redan r.esurserna. Andra forskare maste yanda sig at
flera olika hall for att skrapa ihop det material, som alltid sta.r till finans..
ministerns forfogande.

Jag upprepar alltsa: Pa vilken tillforlitlighetsniva ligger de uppgifter som
finansministern grundar sin uppfattning pa, nar han sager att det ar ett sam
hallsekonomiskt riktigt hudgetforslag han Jagger fram? Menar finansministern
med uttrycket "ett samhallsekonomiskt riktigt hudgetforslag" att forslaget ar
riktigt med avseende pa ,stahiliseringspolitiken?

Nu ar det mitt hestamda intryck att finansministem verkligen ,for-soker gora
vad 80m ar politiskJI: mojligt och har en rimlig chans att ga igenom i riksdagen.
Vi vet hur hopplost det ar rent politiskt att Ibedriva en politik Isom gar ut pa
att halla utgiftema nere och att ,finansiera utgifterna med skatter. Finansminis
tern. ar en trolIkarl i ,det avseendet. Han lyckas ,med det mesta. Men attdriva
en expansiv politik ar sa latt, att han ,jute behover DagOn sarskild komplimang
for det. Hans skicklighet ligger just i ,denna formaga ·att presentera forslag
med rimlig chans att ga igenom i riksdagen. Fran den synpunkten ar han
utan tvekan ocksa en god stabiliseringspolitiker.

Men ar budgetforslaget sarnhallsekonomisktt ,riktigt ooksa med hansyn till
tillvaxteffekten? Det ar sa mycket mer an bara stabilisering vi hoppas pa
av en riktig hudgetpolitik. Manga ,talare i kvall har framhallit att det med all
siikerhet 'finns en hel rad alter.nativa hudgetforslag, som g.er samma ,stabilise
ringspolitiska effekt och som sa'mtidigt ger en v,asentligt hattre tillvaxteffekt.
De har sokt finna alternativ hI. a. i den skattepolirtiska upplaggning.en, men
de kan {)cksa sokas pa manga andra hall.

Jag tror inte att man om den nu framlagda ,budgeten kan saga att den ar
samhallsekonomiskt riktig aven med avseende pa tillvaxteffekten. Bakgrunden
till min skepsis pa den punkten ar att det finns sa litet analyser ,av budgetens
tillvaxteffekt, knappast inga aIls. Man har tagit hansyn till clenna tillvaxteffekt
endast sa att saga i forbifarten. Konjunktureffekten har man daremot hela
tiden varit vaken for.

Hur mycket kallt stal tal egentligen riksdagen i fraga om tillvaxteffekten?
Inneborden i finansministerns uttryck "en rimlig chans att ga igenom i den
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svenska riksdagen" ar, att riksdagen tal 750 miljoner kronor i skatteokningar.
Men jag undrar om illlte riksdagen tin mycket mer, om man lkor hardare i till
vaxtpolitikens spar. Gor man det, tror jag att finansministem kan fa ut va
sentligt mer av svenska foIket.

En effektivare tillvaxtpolitik maste sannolikt ga over en okande hudget vad
galler sadana sek,torer som ~orskning oeh utbildning vilka ligger myeket een
traIt i tillvaxten. Dlar ar budgetforslaget myeket magert, trots att .finansminis
tern sager att en hel del har gjorts. Det ar magert, menar jag, i j a·mforelse
med tillvaxteffekten. En insats dar har den behagliga egenskapen att 'ge skatte
utdelning oeh finansiera sig sjalv.

Stabiliseringspolitiken ar tnlkig, ty den maste ,man krava medhorgarna pa
pengar for attfinansiera; tillvaxtpolitiken betalar sig sjalv, dar,for kan finans
ministern satsa myeket hardare Ipa den.

Her,r ordforande! Vad jag uppehallit mig vid ar detalj:fragor, men de hanger
nara samman med den tidigare debartten oeh med rege:r-ingens politik i dess
helhet.

Finansminister Gunnar Strang: Herr ordforande! Det har varit en alldeles
osedvanli.gt intensiv oeh langdehatt i kvall, oeh dador ar det ofrankomligt att
publikens intresse 'Slvalnat nagot. Vi ar inte lika manga nu som nar jag stod
i denna rtalarstol fOT nagra timmar sedan. Jag skall emelletid forsoka se till
att jag inte ar alldeles ensam i salen, nar ordforanden slar kluhban i bordet
oeh forklarar overlaggningama avslutade. Danor startar jag nu i snahb takt
- dock inte med samma marsch-fart som professor .Muten presterade. Det
har jag inga yare sig fysiska eller intellektuella mojligheter till.

Bankdirektor Thunholm borjade med aU saga, att situationen for vara
kreditinstitutioner har varit besvarlig under 1964. Det har vatrit svart att
finansiera industriinvesteringarna, sade han, oeh del: berodde ,pa att hosta.ds..
byggandet har varit for kra,ftigt. Vad bygger finansministern egentligen sina
prognoser pa? Skulle han inte ha skapat storre reservationer for industriinves
teringarna, sade herr Thunholm - om jag far anvanda den formuleringen 
oeh hallit igen pa bostadsbyggandet? Na, det dar sista sade han inte nt, men
det ar ju en logisk konsekvens av det forsta.

Pa det vill jag svara, att vara enkater under hosten 1963 oeh varen 1964
visade att vi skulle fa en klar nedgang i industriinvesteringarna. Sa kortsiktigt
planerande ar vi nn inte, att vi inte forsokte gora upp planema efter vad vi
trodde skulle komma att galla for ett ar framat. Del: visade sig emellertid att
industrin "kom tillbaka" sna,bbare an vi tankt 088. Men ,dB. var vi i viss man
redan lasta.

Vi maste ha harmoni mellan finaus- oeh penningpolitiken, sade herr Thun
holm - med ratta. Jag :forlsoker 'Bjalv predika det vid alIa mojliga tillfallen.
Hans ,slutsats var unge_ar: Lat oss nu se till att vi i ar verkligen far de
pengar som behovs for industriinvesteringarna, sa att vi darmed far ,moj
ligheter att expandera pa det sa'tt som vi ana anser vara nodrvandigt.

Ja, jag har tillAtit mig saga - jag vet inte om det var i finansplanen eller
i radio- oeh TV-anforandena - att vi nu har en ehans, oeh att vi tskall ta vara
pa den. Jag skall inte skylla pa kreditinstitutens huvudman att vi rakar i he
svarande situationer. Men .del: ar mojligt att det kan vara en battre a'ffiir att
finansiera hi!- oeh konsumtionskreditereller att starta .institut for finansiering
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av sommarstugebebyggelse an att allvarligt 18 itu med industrifinansieringens
problem. Om vi kunde fA de kreditansvariga att gora en avvagning och se
efter var pengarna gor mest nytta - alltsa inte. bara va'r de hetalar 8ig bast
- behOver inte agerandet frlm riksbankens sida vid varje tillfiille hli sa hard
hant oeh onyanserat 80m bankdirektor Thunholm tydligen tyeker att det are

Prohlemen ar 8Vara. Men, mina vanner, gor ett forsok, sa skall jag ocksA
forsoka hjalpa till pa min kant!

Sedan sade bankdirektor Thunholm oeksA att regeringen inte kanner det
primiira ansvaret for den inflationistiska .utvecklingen under senare are Det
var ett hArt hetyg! Och jag vill saga: Jovisst kiinner vi ansvar. Om jag har
skall ge mig in pa en liten analY8 av inflatiooen, sa hegriinsar sig andA pris
stegringama till 3 a 3 % procent, ooh det ar en internationell foreteelse, oavsett
vilka 80m sitter i regeringsstiillning oeh oavsett vad de har for politisk farge En
sAdan inflation ·menar jag ar ett bevis pa och ett uttryckfor att det ar krafter
i gorningen, 80m ar utomordentligt svarhemiistrade.

Jag har tidigare fran denna talarstol fra·mhAllit, att Ii valet mellan a ena sidan
en 3-procentig inflation oeh full sysselsattning - med den aktivitet 80m den
drar moo sig i samhiillsa1'lhetet - och it andra sidan en plus-minus-noll-niva
soon hAIler sig exakt inom vad man i efterhand riiknar fram 80m produktions
okning oeh medavdra.g for de kostnader och andra nackdelar 80m en hetydande
arhetsloshet drar .mOO sig, ar det inte sa alldeles tviirsakert att -den icke-infla
tionistiska linjen ar att foredra. Jag ar for min del i varje fall inte utan vidare
heredd att saga, att den sistnamnda vagen sna'hhare ger oss okade r~urser.

Sedan kan man naturligtvis saga - och det har man ocksA gjort i den-na for
samling - att det racker om man i statshudgeten har en rimlig balans och en
relativt rnattlig upplAning Baimt att den omstandigheten att statsbudgeten expan
derar ar ett av de elemeIlJl: 80m ingAr i inflationsproblematiken. Statshudgeten
expandera.r snahhare an nationalprodukten oeh andra ekonomiska data pa det
icke statliga omritdet okar, sager man. Men om vi ser pa investeringssidan, har
de statliga investeringarna vare sig fo:r.ra aret eller det ar 80m vi nu staller prog
noser for vant en progressiv Iaktor. Snarare tvartom. Det ar andra 8IVsnitt 80m
okat sna'bbare.

Om jag gar till perioden 1957-1961, sa var det utan tvekan de privata indu
striinvesteringama 80m var den starkaste expansiva faktom i var ekonomi dA.
Men i de summor vi har resonerar om ligger det mycket annat, och den om
stiindigheten att de aktiva grupperna s1apper till sina pengar till pensionarer och
barnfamiljer oeh for bekostnad av sina egna pensioner har i och for sig ingen
inflationsdrivande effekt. Sadant bor diirfor exkluderas i diskussionen om dessa
tinge

Sedan sade professor Dahmen att man bor tinka efter vad ett beslut 80m

fattas kommer att fA for konsekvenser fra·mdeles. la, det ar sa riktigt som det
ar sagt. Det borde skrivas in i altartavlornas stenskrift ,for alIa det vederbor.
Men Over hela linjen vet vi vad vi beslrutar om. Nar vi 1958 beslOt att folk
pensionarem·a skulle fA sin standard 8uccessivt hojd fram till 1968, sa forestal
ler jag mig att varendariksdagsman visste vad det skulIe komma att innebira,
och au han tog konsekvenserna av det beslutetfor framtiden.

Nir vi ,for ett par Ar sedan triffade en forsvarsuppgorelse for fyra ar, viMte
alia vad den innebar. Varenda riksdagsman tog dA konsekvenserna av det be
slutet. Nir vi rustar upp vAI'a skolor -inte bara pA det fortjiinstf·ulla s8tt 80m
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skett har pa Handelshogskolan utan aven pa alIa andra hogskolestadier - vet vi
alla att det kostar mycket pengar. Vi tar konsekvensema av alla dessa stora ·och
tunga utgifter. lOch vi gor det inte alldeles i favitsko! Inte heller ar vi over
raskade, n'ar .rakningen kommer. Men jag .ar helt overens nled professor Dah
men om att det vore mycket trevligare, om inte en del :manniskor tredskades
sa forskrackligt, nar rakningen skall betalas.

Sj alvfallet skulle det vara intressant att fora en lang dis~ussion om vad som
ar prisstegringarnas yttersta orsak och grund, ·men jag 'Skall inte trOtta med
det nu, nar klookan ar over elva. Men om vi plockar sonder problemen i sina
element och konstaterar att vi i!bland har stigande ravarupriser - som fallet
var under 1964, vilket vi nu kan overblicka - sa ar det :mycket som talar for
att vi Jar elt inslag av det ocksa under 1965. Vi har t. ex. en jorclbruksuppgo
reIse, som .sa att saga ar sammankopplad med pris- och loneutvecklingen i ovrigt
i samhallet. Det ar pa precis samma sa·tt .med folkpensionerna. ,Det dar har vi
med oppna ogon tagit konsekvenserna avo Sa lange de uppgorelserna galler ,ar
vi beredda att folja demo

Vidare har vi lonerna. Dar har vi satt en 'ara i att inte lamna de grupper vind
for vag som arbetar pa omraden ·dar rationaliseringseffekten inte kan eliminera
lonestegringarna. Vi accepterar salunda lonesteg.ringar for busschauf.forerna,
trots att de inte kan 'frakta sina passagerare snabhare mellan hallplatsema eller
ta fler passagerare i ;bussen an forut. Xven inom livsmedelsindustrie~na ar det
ofta ,sa, att vi har ;gtatt infor valet att antingen lamna yrkesutovarna at sitt ode
eller lata dem £olj a me<! i utveoklingen, trots att vi inte kunnat avlasa nagra
direkta hojningar i arbetsprestationerna. Vi har vah detsenare, ooh vi Itar pris-
konsekvenserna av det. .

Eller se pa skriy,maskinsflickorna pa vara kontor! De skriver lika flitigt fore
som ef,ter en lonehojning. Men vi har accepterat hojningama som en ,sjalv,klar
sake Flickorna skall ,folja med, nar alla andra omraden har fatt det battre. Vi
far salunda med hela ,solidarittetsresonemanget i diskussionen om inflation-en
och prissteg,ringarna.

Sedan efterlyste professor 'Dahmen en battre pedagogik i ,finansplanen och en
klarare nationalekonomisk stringens - om jag fattade ratt. Han pavisade ocksa
vissa motsattningar mellan nationalrakenskaperna och finansplanen. Men de
beror pa att nationalrakenskaperna ar ett mera vetenskapligt sarnathetat mate
rial; 'finansplanen iir i hogre grad ett politiskt dokument. Dar ligger forklaringen
till skil1na,derna i skrivsatt.

Vidare fragade professor Dahmen varfor .finansministelm ar ,sa relativt he
skedlig n'ar det galler heskattningen av tobak. Betraffande spriten var han ;mera
tveksam. "Varfor gar man inte hardare fram med ·bili-smen?" undrade herr
Dahmen. Pa det vill jag :svara, att om jag skulle ratta mig efter de kommen
tarer som gj orts ,fran politiskt hall - och det spelar anda en viss roll .for mig
- ar det nog .mina forsok att attackera bilismen som blir en av de svara ,fra
gorna att driva igenom. Dar :far jag vara beredd pa en verklig skarseld.

Tord Ekstrom borjade sedan sitt anforande ·med att tala .om hur klok han
var for ett ar sedan - och jag ger honom en komplimang for att han var det.
Han spadde ·battre an ,mina medarbetare och jag sjalv. I ar kommer han med
spadomar, som ar avsevart mera optimistiskt lj'usbla an :de planer vi har lagt
frame Na, som alIa vet :fran manga intressanta debatter i Nationalekonomiska
foreningen ar Tord Ekstrom en man som inte skif.tar fot, vad som an hander
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holl jag pa att saga, och darfor ar jag inte sarskilt overraskad over Q.essa hans
reflexioner. (Eftersom vi ar gamla vanner, kan vi vara Htet hardhanfl:a mot var·
andra.) Man kan saga att han ar som monsunen, 'Som aUtid blaser at samma
hall och med salmma kraft over oceanen. Och han har fatt ratt manga ganger.
Mycket talarfor att han kan fa ratt ocksaframover. :Men jag vagar ,faktisktinte
aUdeles forbehaUslost garantera och tro, att det ·ko.mmer att blasa fran samma
hallalltid, oeh att Ekstrom varje gang kommer att fa ratt. Har ar det fraga om
graderingar - oeh det kan givetvis ocksa /Vara en grader-ing mellan Tord Ek..
strom och mig i vara attityder till industrin. Han sade ocksa: "Jag skall hekiinna
att jag inte ar komplett likgiltig ..." For min del ar jag nagot mera nyanserad.

Sedan framholl T,ord Ekstrom ·att det sker inga egentliga forskjutningar fran
den direkta till den indirekta beskattningen. For att bevisa det aheropa:de han
nagra uppgifter ur nationalrakenskaperna. Men under det ·kommande budget..
aret foreslas anda en hojning av omsattningsskatten, vilket ger enmerinkom.st
pa 2275 miljoner kronor, samtidigt som den direkta skatten :minskar med noga
ralmat 1150 mUjoner. Man Jar nog ha ganska avancerade Iorvantningar nar det
glaller prognoserna for framtiden, om man inte vill erkanna att dettaar en ratt
pataglig forskj utning!

Jag spetsade oeksa oronen, nar Tor,d Ekstrom talade om vilka erfarenheter
han hade gjort i sin egenskap av ak,tieagare. Han staUde dar ,fragan: Varfor
beskattas inte inkomsterna av aktier? AlIa andra inkomster blir ju heskattade.

Jag vill svara, att det skulle '£orvana mig mycket om det foreligger ett sadant .
glapp i skatttekontrollen att Tord Ekstrom inte far hetala skatt pa de inkomster
han ha,r av sina aktier. ·Nar han saljer dem far han betala realisationsvinstskatt,
om forsaljningen sker ino.rn fern ar fran inkopsdagen, oeh han far skatta for
den arliga utdelningen. Men den omstandigheten att papperen stiger i varde
innebar inte nagon direkt vinst, sa lange ide inte realiseras, dvs. omsattes i reda
pengar. Sa lange ar det i varje fall ingen inkornst i vanlig mening.

Det kan for all del vara en kansla av valbefinnande .for en aktieagare oeh till..
tala hans ekonomiska sinne, Oln han kan ga omkring oeh kanna att han har
hlivit sa oeh sa mycket rikare, men sa Hinge han inte fatt ut en enda krona tar
det val for tidigt att tala om nagra rikedomar. Da .far han val anda forst loy
att realisera papperen - oeh dB. satter skatten in.

Nu vet Tord Ekstro'm mycket val att vi har en utredning 80m arhetarmed
dessa ,fragor. Den har hara vant verksam ett ar, vilket araUdeles ·for kort! tid
for att man i sa vikJtiga ting skall kunna redovisa sina resultat. Men jag tror jag
vagar forsakra att ·man i den utredningen arbetar med all den frenesi man kan
begara. Tord Ekstrom kommer darfor att inom rimlig tid kunna lasa om ,resul..
tatet av den utredningens arbete.

Det ar val ocksa litet onyan-serat att saga att vi inte har fau kannas vid en
hardare konkurrens, utan ·att vi bara har fAtt en hardare inflation. Jag ar over
tygad om alit var och en som foljer utvecklingen - oeh det vet jag att Tord
Ekstrom gor; han har hara en henagenhet att uttrycka sig onyanserat - kan
konstatera at1: konkurrensen hardnat pa alia omraden, t. ex. betraffande maIm,
papper, skeppsby.ggeri, jam, stAI och bilar. I nagra omraden .ar konkurrensen
t. o. rn. sa hard att den svenska industrin ·for narvarande brottas med mycket
stora svarigheter. Sa lange vi arbetar med den pa frihandel installda tullpoHtik
vi nu har kan vi intebara utan vidare hortse frAn konkurrenselementet.

Jag gjorde ocksa en del anteekningar under hruksdisponent Lagercrantz' an-
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forande. Han staUde ·hI. a. den ,direkta fragan till mig, vad jag baserar ,min upp
fa,ttning pa nar jag vagar spa okade industriinvesteringar. Jag viII svara att
jag baserar den pa tre ting:

1) Det ar ett faktum att vinstkonjunkturen nu ar !battre.an den var for ett ar
sedan.

2) Det hlir givetvis ett ofrankomlig!t hehov att komma tillbaka med en investe
rings-drive efter den ,stagnation - praktiskt taget - som ratt under fyra
.ar. Industriinvesteringarna gar sa att saga i vagor. Etter aktiviteten 1957
1961 och den darpa foljande 'stagnationen skulle det inte aIls vara o~er

raskande, om ,man nu satte igang igen.

3) Vi har .genom ganska omfattande forfragningar i enkater och intervjuer in
hamtat toretagarnas egna bedomningar.

Sedan sade herr Lagercramz nagonting som later 'bra och som ar i stort sett
ri~tigt, na,mligen att en Iangtidshudget ar valgorande just for disciplinens skull,
ty da har man lattare att halla sig inom resursernas ram. Ja, vi forsoker gora
langtidshudgeter. Sedan .fern ar tillhaka far varje riksdagsma.n en trearig lang
tidsprognos over ·de statlig·a inkomsterna ooh utgiftema. Den foljer med som bi
hang till den kompletteringsproposition som l,agges pa riksdagens hord vid ma
nadsskiftet april-maj varje are Det 'ar mojligt att den gor en del nytta. Men
jag har ingen direkt overtro pa att den prognosen, hur intressant den an ar,
har satt en hroms for de amhitioner som .finns pa alIa hall att demonstrera sitt
vallov.Iiga samhallsforhattrarnit genom att ,foreslil olika kostnadskravande at
garder.

Men det ar klart att -man kunde onska en smidigare kommunikation mellan
finans- oeh penningpolitiken. Bruksdisponent Lagercrantz aheropade dar den
gamia jiimforelsen med de kommunicerande karien. Men i praktiken ar det sa
att penningpolitiken ar ,mera rorlig. Budgeten redovisas en gang om aret. Den
troskas igenom i riksdagen, och sedan lattar vi besiut. Darefter star den Born
den ar ett ar framat i tiden. Pa det penningpolitiskaomradet har vi daremot 
och gudskelov! - storre flexibilitet. Vi kan andra rantan och gora kreditat
stramnin.gar m. m., och forhandlingarna mellan hankdirektorema och riksbanks
chefen lar ju linte sarskilt hart tidshundna. De kan 18s upp na,r sa befinnes nod
vandigt.

Raretter skall jag ocksa hemota direktor Ostergren pa ett par punkter.
Det ar kanske litet djarvt att saga att den 13-procentiga mervardeskatten

egentligen hara ar en 9-procentig oms. Ty i botten pa mervardeskatten ligger
ju anda ett ganska vasentligt utbyggt skatteunderiag. Det ii,r {raga om en ,be
skattning pa alla resor och en heskattning 80m sHir hardare pa tjanster och
investerin.gar an den nuvarande omsattningsskatten. Dessutom 'forutskickas fran
aem 80m ar beroraa av punktskatterna att de lojalt skall sanka sina priser precis
sa ,mycket 80m svarar mot skattereduktionen. Jag fJilliit mig saga att rvi dar far ett
bra blodprov, ett ,satt att mata avlosningseffekten av punktskatterna, men jag
skulle bli glatt overraskad om jag fick samma resultat som direktor Ostergren
raknade med som n.aturligt och riktigt.

Vidare viII jag ocksa forklara varfor social£orsakringsavgifterna skjutes at
sidan. Jag betraktar na'mligen dem 80m andra sidan pi! mervardeskatten. Om
man darfor skjuter pa mervardeskatten, sa horman ,ocksa skjuta pa socialfor-
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sakringsavgiften. Sag att Vii fram till 1970 har ett konsumtionsutrymme, som
med nOdvandighet ar hegransat och dar vi maste rakna med att en halv procent
varje ar ko~.sumeras av stigande ATP.avgifter. Om vi dessulom all~a~!igt di~ku
terar aU skara ned arbetstiden fran 45 till 40 timmar i veckan, sa ar det mte
realistiskt att saga, att det dar skaU vi klara under 1970-talet. (Det skaU ske i
h~rjan av 1970-talet, .om det skaU vara nagon mening med att diskutera sake~.)
VI kan rent matematIskt riikna ut aU det kommer att kosta Ilh procent per ar.
~~ .vi diirpa last~r pa. arhetsgivarna avgiftema for folkpen~!on o.?~. sjukfor:
sakrmg, ·bhr det sa fa bondelar kvar till loneokningar aU ,det ar omoJhgt att fa
i~tresseorgani~tionernaatt hAUa sig in{)m den ramen. net gar inter DA ar.det
hka bra att skJuta hela saken lano-re ham i tiden, da vi inte far samma kulmma
tion av andra sociala atgarder so~ absorbemr hela utrymmet .for loneokningar.

Direktor Ostergren hade sedan till sin stora forskrackelse hort mig tre ganger
lasa fel i mitt manuskript, sade han. Darfor skaU jag nu kontroUasa det en sista
gAng. Nu laser jag aUtsa Iangsamt och ordagrant:

Ingen gor viiI ansprak pa att en overaang till sarbeskattning kan gen~m.
foras inom ramen for ett oforandrat ,~katteunder1ag. En sadan oper~t~on
abr~~t gen~mfor? skuUe innebara kraftiga skattehojningar for ~ ~I1Jon
fiamIIJer, manga I sma inkomstlagen, dar hustJ1un aven ,om hon sa onskar
ej kan erhalla fortj-anstatbete.

J.ag laste i .varje fall ratt i radio, tydar vagade jag inte tala ib~edv~? man~.
skn~tet. O~h Jag ,tror .au jag gjorde det oiiven tidigare i biill. Jag f?rest~lle.~mIg
ocksa ~tt mte ~.Ua.. m~.na. ahorare uppfattade det sagda sa som duektor ?ster
gren gJorde. Darfor ar Jag inte heredd att utan vidare lova honom au. and~a
ra den tumering~. Noar jag nu aterigen har last upp denna passus, k~n duektor
Ostergren kanske anda ge mig rau i att det jag sade kan to11ms som Jag menade
att det skulle tolkas.

Direktor Ostergren tog ocksa upp effekten av marginalskatten, och jag.. a~
fullt pa det klara med vad den skatten betyder for en del inkomstgrupper har I
landet. Men i den allmanna diskussionen har den saken fatt for .stort utry~e.
Givetvis ar det i .Qch for sig intressant att se vad jag betalar i skatt pa den slSta
hundralappen, men av annu storre intresse ar att veta vad jag betalar i skatt
:pa de.inko~s~:r)~g ~ar, alltsa inte bara pa den dar sista hundralappe~. I den
Juster~~1? VI f?or I ~r f:m~s det Uppgjord en grafisk skala ov.er hu~ marglI~alskat
tens forandnng slar. Dar har vi tagit med andringama I penslOnsavgIfterna,
kommunalskatten och alIt det som hor dit. Den heldragna linjen iden skalan
ar den gamla margintalskatten; den streckade ar effekten av den nya. Jag ,ar
inte b~redd aU saga om det innebar en skarpning eller en lindring. Det kan
vara hlPP 80m happ.

Vidare ar det kamke ,inte heller sa enkelt att klara detta problem genom
att bara satsa 70 miljoner kronor. Jag fattade herr Ostergren sa, att for !in
komsttagama mellan 30 000 och 100 000 kronor skulle en iindring med 4 pro
cent klam av d~t he~? l?et skul1e bli 70 miljoner kronor. ~yradirektor Edlunds
ta?:ller, som ?Irektor .~stergren aberopar, sager att var~~ proce~t. kostar 65
~IlJone~, ~lltsa 26~ mIIJoner for 4 procent - i stalletJor 70 mIIJ.oner.. Som
fmansmmlSter har Jag nu efter 60 ar blivit sa narig att Jag ser en VISS skIllnad
mellan 70 oeh 260 ·tniljoner k:r,onor.

Om jag har~fter gar ?ver till att replikera professor Muten? v~~s inlagg ja~
uppflattade spndda avsmlt av, -sa vill jag forst tacka for den valvilp han lade I
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dagen i introduktionen, dar han sade att en foreliisningsserie av mig for studen
terna skulle bli nagot slags "praktisk panggrunka". Det slog mig da ogonhliek
ligen, att om professor Muten oeh jag gick tillsammans och arbetade sa att saga
i holag, sa skulle vi kunna hli en kombinerad praktisk-lteoretisk "panggrunka".

Men sedan hlev jag litet skakad av professor Mutens mycket dramatiska he
skrivning av svarigheterna !Vid deklarationen. ·Den saken kan givetvis goras till
foremaI,for en intressant teori, men Jag kan val ooksa gom den enkla refleXlionen
att om man :flyttar over en ruta fran sidan 4 till sidan 3, sa slipper man all be
svarande :bladdring fram oeh tillbaka. Men detta kanske lar alltfor praktiskt for
att professor Muten skall kunna acceptera det. Hur 'som heIst sa har vi ltalat om
den saken; vi har stu-derat deklarationsmaterialet, vi har funderat oeh undersokt
vilka mojligheter 80m .foreligger att forenkla deklarationsfor.farandet. Jag tror
inte att svarigheterna dar ar helt ooverstiglti.ga.

Vidare ar det sa, att narman kommer in pa avdragen forma,skininvesteringar
och skall bestamma livslangden de dar tre aren, sa ar saljaren inte alldeles ·ut
lamnad. Vi har en institution 80m heter riksskattenamnden, oeh ,dar ger man ut
vagledande anv1sningar som sedan ·hlir prejudicerande. Och eftersom namnden
har arbetat atsk1illiga ar, har vi nu en prejudikatsamling 'Bom ar bade lAng och
fullstandig.

Sedan kan man givetvis saga att vi skattefavoriserar professor Muten i hans
egenskap lav viIla1agare. Men den foreslagna sankningen av repartitJionstalet .fran
2 % till 2 procent har jag foreslagit .med Dortseende fran att herr Mluten ar villa
agare. Jag har narmast tankt pa smastugeagare, vilka jag tycker 'hefinner sig i en
prohlematisk -situation vid berakningen 'ay taxeringsvardena. Det ar namligen
inole nagon liten upprakning darvidl'ag, herr Muten, och det yore onekligen ires
tande att efterlysa den vetenskapliga stringensen, nar professor Muten l}ubricerar
en upptaxering av fastighetsvardena med meHan 60 och 80 procent 80m "en Hten
smula upprakning". Det ar ifaktiskt en ganska kra·ftig upprakning det dar ar
fraga om!

Men jag s~aIl lova professor Muten att nu ga hem och ta mig en allvarlig
funderare pa om man mojiHgen skulle kunna gora en gransdragning mellan .de
samre stallda smastugeagarna och .de intet hehovande professorerna i de stora
villorna. Om jag kan hena upp det till nasta ar, sa ,sbll jag garna hefria profes
sor Muten fran hans samvetsnod. Det vorefaktis~t vart 'besvaret!

Slutligen vill jag saga till dr Lindgren, att ett hemotande av hans inIaggfor
modligen maste goras pa ett sa vetenskapligt plan aU jug iute gar i land med
det. Men dr Lindgren har alldeIes ratt i att den statistik vi arbetar ·med i viss
utstraekning ar ofullstandig. Vi gor omfattande enkater, och pa grundval av det
materiaIet gor vi upp den statistik pa vilken vi gor vara bedomningar. Vi for
soker ocksa - i den man vi har mojligheter diirtill - att ar :fran ar fullstan
diga den statistiken och gora den mera tillforJitIig. Men det ar uppenhart att
kvalitetsnivan inte tillfredsstaller dr Lindgren i hans egenskap av vetenskaps
man - och jag gor naturligtvis honnor for vetenskapen!

Men om jag skulle lagga mig till med dr Lindgrens a'mhitioner och krav pA
vetenskaplig exak,thet i alIa de olik'a avsnitt 80m ligger under de statistiska he
rakningarna, sa skulle svenska foIket oeh riksdagen aldrig fa nagon av mig
signerad statsverksproposition, vilket val ocksa skulle vara en kalamitet.

Herr ordforande! Jag h'ar forsolrt att inte hAlla pa langre an en halv timme
for att bemota vad som har sa.gts, och jag vill sluta med att saga att debatten
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i ar har varit osedvanligt intressant 'Och mangsidig. ·Men jag konstaterar ocksA
att en del talare framhallit att vi ·maste forstora effekten av budgeten, medan
andra sagt att vi maste krympa den. D.et ar nu en gammal god regel, att om
man i en sadan har dehatt far med sig de fIesta missnojda, sa ar det resultatet
ett uttryck for en ganska god forlikningsmannainsats.

Ordforanden: Da aterstar for mig endast att a foreningens vagnar
tacka alIa dem som bidragit till att gora denna kvall sa innehallsrik.

Inledningsvis uttryekte jag farhagor for att debattorerna kanske inte
hade hunnit tillgodogora sig det material, som overlaggningarna skulle
bygga pa, men dessa farhagor har visat sig helt obefogade. De inlagg,
som har gjorts, har tydligt visat att debattorerna inte bara tillgodo
gjort sig materialet utan aven hunnit smalta det och omsatta det i
IDanga synpunktsrika inlagg.

Finansministem uttryekte belatenhet med kvallens ovningar, oeh det
gliider oss. Han ar ju var gast. Jag hoppas, att hans belatenhet oeksa
galler de uttryck for samhallsanda oeh den avsaknad av intressebun
denhet, som karakteriserat flertalet diskussionsinlagg, ur vilka finans
ministern vid en tidpunkt da han redovisar en starkt svallande budget
har fatt ett flertal uppslag till ytterligare budgetforstarkning.

Jag forklarar harmed sammankomsten avslutad.




